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LANDSORGANISASJONEN I NORGE
holdt representantskapsm øte i Folkets Hus, lille sal, m andag 2. 
desember 1963 klokka 11.00.

Landsorganisasjonens formann, Konrad Nordahl, holdt først denne 
m innetalen over dem som var gått bort siden siste representantskaps
møte:

Siden vi sist var samlet til representantskapsm øte har vi m istet 
en del kam erater som vi vil minnes i dag.

Tidligere formann i Norsk Transportarbeiderforbund, Hans 
Fladeby, døde 16. mai i år, 83 år gammel. Fladeby gjorde en stor 
innsats i arbeidet med å samle alle innenfor transportsektoren til 
ett forbund — Norsk Transportarbeiderforbund — hvor han fra 
starten ble nestform ann i 1917. I 1936 ble han forbundets formann, 
og hadde dette vervet til det første landsm øtet i T ransportarbeider
forbund et etter frigjøringen i 1945.

Hans Fladeby var medlem av LO’s sekretariat fra  1934 inntil 
Kongressen i 1946.

Tidligere formann i Landsorganisasjonen, Olav Hindahl, døde 14. 
juni, vel 70 år gammel. Olav Hindahl, som var født i Stavanger, 
ble tidlig aktiv i fagbevegelsen i sin hjemby. I 1926 ble han valgt 
til sekretær i Norsk Typografforbund, og i 1928 ble han forbundets 
formann. Han kom med i Sekretariatet i Landsorganisasjonen i 
1931. I 1934 ble Olav Hindahl valgt til form ann i Landsorganisa
sjonen. Han v irket i denne stilling inntil han i 1939 ble utnevnt 
til arbeidsminister i Nygaardsvolds regjering. I 1946 ble Olav H in- 
dahl utnevnt til d irektør for Statens Arbeidstilsyn og hadde denne 
stillingen til utgangen av 1962.

Tidligere statsråd og sjef for Kom m unal- og arbeidsdepartem entet, 
U lrik Olsen, døde 4. oktober.

Når vi minnes ham  her i dag, er det for hans innsats først på 
den faglige front og senere i politisk virksomhet. Som sjef for



K om m unal- og a rbeidsdepartem en te t hadde L andsorganisasjonen 
n æ r ko n tak t m ed U lrik  Olsen, og vi sa tte  stor p ris på  hans åpenhet 
og sam arbeidsvilje . Det v ar han  som la fram  proposisjonen til S to r
tinget om fo rkorte lse  av arbeidstiden  f ra  48 til 45 tim er pr. uke.

U lrik  Olsen ble valg t til s to rtingsrep resen tan t i 1934 og senere 
g jenvalg t inn til han  tra k k  seg tilbake  ved sto rtingsvalget i 1961.

T idligere form ann i N orsk Skotøyarbeiderforbund, A nton  A ndre
sen, døde 25. oktober, n æ r 73 å r gammel.

H elt fra  sin ungdom  v ar han  ak tiv  både i den faglige og politiske 
arbeiderbevegelse. P å  landsm øtet i 1938 ble han  valg t til fo rm ann 
i N orsk Skotøyarbeiderforbund. Da hadde han  allerede i en rekke 
å r v æ rt m edlem  av forbundsstyret.

H an v a r en  av de m ange faglige tillitsm enn  som ble a rre s te rt 
under unn takelsestils tanden  i Oslo i septem ber 1941, og sa tt i lengre 
tid  på Grini.

P å  g runn  av aldersgrensebestem m elsene s lu tte t han  som form ann 
i s itt fo rbund  i 1955.

A nton A ndresen gjorde også en stor innsats i de å r han  v a r fo r
m ann i A rbeidernes O pplysningsforbund.

T idligere form ann i N orsk B okbinder- og K arto n asjearb eid er- 
forbund, Ø istein M arthinsen, døde 14. novem ber, 75 å r gammel. 
Ø istein M arth insen, som v a r fra  B ergen, kom  tid lig  m ed i fagbeve
gelsen i sin hjem by. Senere kom  han  til Oslo, hvor han  i 1917 ble 
v a lg t til fo rm ann i Oslo B okbinderforening. I 1930 ble han  form ann 
i N orsk B okbinder- og K artonasjearbeiderfo rbund . D ette  verv  
hadde han  inn til han  gikk av for aldersgrensen.

Ø istein M arth insen  tok også ak tiv t del i den politiske a rb e id e r
bevegelse.

Vi vil m innes disse våre  k am era te r for deres innsats i norsk  
arbeiderbevegelse  og ly ser fred  over deres m inne.

T alen ble påh ø rt stående.

K onrad N ordahl ønsket så på S ek re ta ria te ts  vegne rep resen tan ter 
og in n bud te  velkom m en. A lle R epresen tan tskapets m øter e r viktige, 
sa N ordahl. L ikevel kan  vel betydningen  av m øtene graderes noe. 
D et e r på  det rene  a t d e tte  m øte er m eget v ik tig , dets ved tak  
vil få stor be tydning  for avviklingen av det ta riffoppg jø r vi ta r  fa tt  
på neste  år. Jeg  håper a t v åre  ved tak  vil v æ re  til gagn, ikke bare  
for fagbevegelsen og v åre  m edlem m er, m en også for sam funnet som 
helhet.

NAVNEOPPROP

L andsorganisasjonens nestform ann, P. M entsen, fo retok  n avne
opprop. Følgende v a r til stede:

A rbeiderpartie ts Presseforbund: P e r  W iedsw ang, Oslo.
N orsk Forbund fo r  A rbeidsledere og T ekn iske  funksjonæ rer:  Odd 

Johnsen, Oslo.
N orsk A rbeidsm andsforbund: P au l Sundt, Oslo, G udm und Sæ vik, 

N am skogan, R eidar W inther, B jørnevatn , Egil Aspås, H valstad.
Norges Befalslag: A lbert Uglem, Oslo.
N orsk B ekledningsarbeiderforbund: R udolf E riksen, Oslo, K onrad  

H jørnevik , Bergen.
N orsk B okb inder- og K artonasjearbeiderforbund: Jo h an  M. Bøe, 

Oslo.
N orsk B ygningsindustriarbeiderforbund: R asm us Solend, Oslo, 

E rling C hristensen, Oslo, Odd Isaksen, Trom sø, A rne B jørøen, S tav 
anger, O skar Skogly, L illeham m er, K laus H ofstad, Hom m elvik, 
Lui L undgreen , K ristiansand  S.

N orsk E lek tr ike r- og K raftstasjonsforbund: E rling  Johansen , Oslo, 
Nils Johannessen, Oslo.

N orsk F engselstjenestem annsforbund: S verre  O fstad, Oslo.
N orsk G ullsm edarbeiderforbund: Hugo L indahl, Oslo.
Norges H andels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund: O tto Totland, 

Oslo, R eidar Moen, Oslo, A nnanias Iversen, B ergen, R u th  Svendsen, 
Porsgrunn , Ingolf N ilsen, T rom sdalen, A n n a-K arin  Sand, Oslo.

N orsk H ote ll- og R estauran t-A rbeider-F orbund:  E ivind S trøm 
m en, Oslo.

N orsk Jern - og M etallarbeiderforbund: Torm od K lem etsen, L isle
by, Jo h an  K aarstad , H orten, R agnvald  A ndersen, B ergen, A nna 
Sveum  M osevik, Gjøvik, M. Som m arseth, Salangsverket, W illard  
K ristiansen , Oslo, P e r A ndersen, Oslo.

N orsk Jernbaneforbund: Em il E dvardsen, G rorud, Egil H alvorsen, 
Røyken, H åkon B runborg, B ergen, T orvald  Johansen , T rondheim , 
F ritz  F redriksen , G rorud.

N orsk K jem isk  Industriarbeiderforbund: F in n  K ristensen, B revik, 
Thv. Thøgersen, Sarpsborg, H åkon B jordal, H øyanger, D agnar 
N ygård, L ier, Leif A ndresen, Oslo, S verre  Enger, Oslo.

N orsk K jø ttindustriarbeiderforbund:  F in n  K vist, Oslo.
N orsk K om m uneforbund:  Jen s  Torp, Oslo, M argot K lem etsen, 

Oslo, Jø rg en  Eliassen, B ergen, Inge Polden, Surnadal, Jo h n  T or- 
kildsen, S tavanger, K arl B jerkeli, Hønefoss, A rn u lf P edersen, 
S traum sjøen.

Lensm annsbetjen tenes Landslag: N. R. M ugaas, Oslo.
N orsk L itogra f- og K jem igra fforbund:  A rild  K alvik , Oslo.



N orsk Lokom otivm annsforbund: O luf A nfinsen, Oslo.
N orsk Losforhund: K åre  Toft, T rondheim .
N orsk M urerforbund: Lorang K ristiansen , Oslo.
N orsk M usikerforbund: S igurd  Lønseth, Oslo.
N orsk N æ rings- og N ytelsesm iddelarbeiderforbund: Age Petersen , 

Oslo, M artin  Lea, S tavanger, A rn e  B arlie , Oslo.
For baker- og konditorene: Jo h an  B. M agnussen, Oslo.
For tobakkarbeiderne: R andi P e tte rsen , Oslo.
N orsk Papirindustriarbeiderforbund: O lav B ratlie , Oslo, B ja rn e  

A ndresen, Sarpsborg, A rv id  Nebell, Svelvik, O lav A. Skogen, N ot
odden.

N orsk P olitiforbund: Odd Eide, Oslo.
P ostfo lkenes F ellesforbund: Leif Paulsen , Oslo, Ole K irkbak , Oslo.
N orsk Sjøm annsforbund: E inar H augen, Oslo, T hor Sønsteby, Oslo, 

G osta A ndersson, Sandefjord , K je ll H augerud  A ndersen, S tavanger, 
W ernalf Falao, B ergen. Odd H elland, Trondheim , B irger Moss, 
H arstad .

N orsk S k in n -  og Læ rarb  eider forbund: W iktor Rem m e, Oslo.
N orsk S ko g - og handarbeider forbund: H ans R uud, Oslo, Sverre  

Solbakken, SpiUum i N am dal, K n u t N akken, Oslo, W ilhelm  Aasli, 
B jørkelangen.

N orsk Skotøyarbeiderforbund:  Ingvald  H ansen, Oslo.
N orsk Tekstilarbeiderforbund:  A nna Nilsen, Oslo.
T elefo lkenes F ellesforbund: H ara ld  Fondevik, Oslo, Odd Jacob

sen, Oslo.
N orsk T jenestem annslag: Thv. K arlsen, Oslo, Jo h an  K arlsen , 

Trondheim , E rling  Pedersen, B ardu.
N orsk  T o lltjenestem annsforbund: F ritz  M yhrene, Oslo.
N orsk Transportarbeiderforbund: Thom as E inarsson, S tavanger, 

Ebbe Holm, Trondheim , Aug. Crowo, B ergen, W ilhelm  Olsen, Oslo.
N orsk  Treindustriarbeiderforbund:  E rik  E riksen, Oslo.
N orsk Typograf forbund:  Roald H alvorsen, Oslo.
Norges U rm aker S  venne forbund:  A rne Evensen, L illestrøm .

F y l k e n e s  r e p r e s e n t a n t e r :

A kersh u s  fy lk e :  S igvard  Ask, B æ rum .
A u st-A g d e r  fy lk e :  T ellef R islå, Herefoss.
B ergen  fy lk e :  B irger L. Larsen, Bergen.
B uskerud  fy lk e :  E rling  C hristiansen, D ram m en. 
F innm ark fy lk e :  A rth u r Blix, B jørnevatn .
H edm ark fy lk e :  Odd O w ren, H am ar.
H ordaland fy lk e :  F red rik  W esterlund, Odda.
M øre og Rom sdal fy lk e :  Oscar Ingebrig tsen , Å lesund.

Nordland fy lk e :  Nicolay M. N icolaysen, M elbu.
O ppland fy lk e :  Johs. K napp, Gjøvik.
Oslo fy lk e :  O scar Olsen, Oslo.
Rogaland fy lk e :  Georg Olsen, S tavanger.
Sogn og F jordane fy lk e :  Johan  Skrede, Skei i Jø lster.
T elem ark fy lk e :  T horalf H anæs, Skien
Trom s fy lk e :  A lf Olsen, Tromsø.
N ord-Trøndelag fy lk e :  H ara ld  Johnsen, Bangsund.
Sør-Trøndelag  fy lk e :  Ingolf H olthe, T rondheim .
V est-A g d er  fy lk e :  M auritz  T horkildsen, M andal.
V estfo ld  fy lk e :  R ichard  Thon, Tønsberg.
Ø stfo ld  fy lk e :  T horle if H ansen, F redrikstad .

Fra Sekretaria te t:  K onrad  N ordahl, Oslo, P . M entsen, Oslo, Alf 
A ndersen, Oslo, Thorleif A ndresen, Oslo, Tor A spengren, Oslo, 
G unvald  Hauge, Oslo, W alter K ristiansen , Oslo, A lfred  Nilsen, Oslo, 
M arius T rana, Oslo, K ris tin e  A m undsen, Oslo, K laus K jelsrud , Oslo, 
E rling  Frogner, Oslo, K aare  P ehrsen , Oslo, A rne Li, Oslo, F ritz  W. 
H annestad , Oslo.

V aram enn: E inar S trand , Oslo, Odd H øjdahl, Oslo (disse to m øter 
som varam enn  fo r de valg te  tillitsm en n ), V ik tor Jensen, Oslo, Lage 
H augness, Oslo, A nker N ordtvedt, Oslo, H enry  Nicolaysen, Oslo.

Fra revisjonsu tva lget: P eder B irkeland , Oslo, A lf M ichelsen, Oslo 
(A nna Nilsen er oppført u n d er T ekstila r heider fo rbundet).

Fra d istrik tskontorene:
LO ’s
LO ’s
LO ’s
LO ’s
LO ’s
L O ’s
L O ’s
LO ’s
LO ’s
LO ’s
L O ’s
LO ’s
L O ’s

d istrik tskon tor
d istrik tskon tor
d istrik tskon tor
d is tr ik tskon tor
d is tr ik tskon tor
d istrik tskon tor
d istrik tskon tor
d istrik tskon tor
d istrik tskon tor
d istrik tskon tor
d istrik tskon tor
d istrik tskon tor
d istrik tskon tor

Bergen: A nsgar K ristiansen , B ergen.
Bodø: H ans N ordahl Jensen, Bodø. 
D ram m en: Nils Sandli, D ram m en.
G jøvik:  Odd M. B akkejord , Gjøvik. 
Hamar: A. H. Buflod, H am ar.
K irkenes:  R onald Bye, K irkenes. 
K ristiansand S.: Odd Gøthesen, K r.sand  S. 
M olde: R alph C hristiansen, Molde. 
Porsgrunn: H ara ld  E. Olsen, P orsgrunn . 
Sarpsborg: Elof S trand , Sarpsborg. 
Stavanger: P e r  Aase, S tavanger.
Tromsø: Jakob  G rava, Tromsø. 
Trondheim : R ikhard  H augen, T rondheim .

L O ’s adm inistrasjon: Egil A hlsen, H ara ld  A ndersen, P e r D rag 
land, P au l Engstad, K åre  H alden, P e r H araldsson, Ingem und H au 
gen, K je ll H oller, R agna K arlsen, K je ll L ien, M irjam  N ordahl, 
Jon  Rikvold, R agnar R øberg-L arsen, O laf Sunde.
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Samarbeidskomitéen DNA—LO: E inar Gerhardsen, Trygve
Bratteli, Haakon Lie.

Funksjonærsambandet i Norge: Sverre Bolstad.
LO’s kvinnenem nd: Bjørg Johansen.
Gjester: S tatsråd Jens Haugland, Tryggve Aakervik, Gunnar 

Nilsen, AOF, Finn Lien, Bergen, Rolf Nilssen, Bodø, Aage Bjorvand, 
Kristiansand S., Gudm. Gjengaar, Trondheim, Leif Thoresen, refe
rent, Arne Hjelm Nilsen, Arbeiderbladet, Paul Hovding, Arbeidernes 
Pressekontor.

SAKLISTE
Konrad Nordahl la fram  Sekretariatets forslag til sakliste:

1. Tariffrevisjonen 1964.
2. Ankesak fra Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund ved

rørende Voldgiftsnemndas kjennelse av 9. februar 1961 
angående organisasjonsforholdene ved Norsk Ytong A /S, 
Norsk Siporex A /S  og A /S  Norsk Leea.

3. Fagorganisasjonens Pensjonskasse.
4. FFI’s solidaritetsfond.
5. D iettsatser og tapt arbeidsfortjeneste.
6. Suppleringsvalg til Sekretariatet.

Etter forslag av Nordahl ble det vedtatt å behandle punkt 5 på
dagsordenen først.

Han la så fram  følgende forslag til

forretningsorden.
1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. Meddelelser til pressen skjer 

kun ved LO’s presse- og informasjonskontor.
2. Ingen har rett til å få ordet mer enn 2 ganger i samme sak. Unntatt 

fra innledningsforedrag begrenses taletiden til 10 minutter første og 
5 minutter annen gang. Til forretningsordenen gis ordet bare 1 gang 
og høyst 1 minutt for hver sak. For øvrig kan det stilles forslag til 
ytterligere tidsbegrensning og strek med de inntegnede talere.

3. Forslag innleveres skriftlig og undertegnet med vedkommendes navn. 
Intet nytt forslag kan tas opp etter at det er besluttet satt strek med 
de inntegnede talere. Forslag som ingen forbindelse har med de på 
dagsordenen oppsatte saker, kan ikke behandles.

4. A lle vedtak skjer med alm innelig flertall. I tvilstilfelle eller når 10 
representanter forlanger det, foregår avstemningen ved navneopprop.

5. I protokollen innføres bare forslagene og avstemningene samt de fattede 
beslutninger. Protokollen oppleses ved hvert møtes begynnelse og for 
siste møte ved dets avslutning.
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Fredrik Westerlund  påpekte at representantene utenbys fra hadde 
få tt svæ rt liten tid til a sette seg inn i sakene som forelå på 
Representantskapsm øtet pa forhand. Det ville være rimelig, mente 
W esterlund, a t man fikk 15 m inutters taletid, og at man kunne få 
ytterligere 15 m inutter om man fikk behov for det i seinere innlegg.

Konrad Nordahl: Alle skal få lov til å u ttale seg, vær trygg for 
det. Den forretningsorden som er foreslått er nøyaktig den samme 
som vi har hatt tidligere, og det har pleid å gå bra.

Forretningsordenen ble enstemmig vedtatt.

Sak 5.
DIETTSATSER OG TAPT ARBEIDSFORTJENESTE

Hovedkasserer A lf Andersen  la fram  innstillingen fra Sekreta
riatet om tapt arbeidsfortjeneste og diettsatser. Sekretariatet fore
slår:

1. De nåværende «Retningslinjer for diett og tapt arbeidsfor
tjeneste», avsnittet «Diettsatser, pkt. a» (vedtatt på Kongressen 
1961) gis følgende tilføyelse:

«Hvis utlegget til overnatting overstiger nattillegget, refun
deres m edgått legitimerte utlegg inntil kr. 40.00 pr. natt.»

2. Godtgjørelsen for tapt arbeidsfortjenste forhøyes med kr. 5.00 
til kr. 65.00 pr. dag eller skift. Heri er inkludert feriepenger.

Forslaget ble enstemmig vedtatt.

Sak 1.
TARIFFREVISJONEN 1964

Konrad Nordahl: Det er nå temmelig nøyaktig ett år siden vi 
var samlet for å diskutere tariffrevisjonen 1963. På grunn av den 
korte tariffperioden skal vi allerede nå diskutere tariffrevisjonen 
1964. Men først vil jeg si et par ord om et par av de sakene som 
vi hadde med i fellesforslaget i å r og som vi ennå ikke er ferdig 
med.

Når det gjelder likelønnsspørsmålet, ble vi for de fleste ta riff
om råder enige om gruppeinndeling og opptrapping av lønningene 
fram  til 1967. Det er noen grupper vi ikke ble enige om og som 
det skal forhandles videre om. Det gjelder enkelte grupper innen 
Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund, i typograf faget og for 
litografene og kjemigrafene. Oppnås det ikke enighet i løpet av 
neste år, må spørsmålene løses som en del av tariffrevisjonen 1964.

Når det gjaldt godtgjørelsen for bevegelige helligdager, ble vi
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enige om en opptrapping , slik  a t m an fra  og m ed K ris ti H im m el
fa rtsd ag  1967 skal ha  sam m e beta ling  som for 1. og 17. m ai. En 
gruppe m å im id lertid  tas m ed ved  denne tariffrev isjonen . D et er 
de ukeldn te  og k ansk je  også de m ånedslønte. D et v il v æ re  rim elig  
om  disse få r  sam m e ordning  som timeljzlnnsfagene, a t godgjørelsen 
b lir  regne t av deres sam lede fortjeneste .

Jeg  g år så over til å snakke om den kom m ende tariffrev isjonen . 
F ø rst noen ord om de alm innelige, økonom iske k o n ju n k tu rer. D et 
gledelige er a t kon junk tu rene , som i 1962 så dårlige  u t, nå  h a r b ed re t 
seg. D et er høy a k tiv ite t i øyeblikket, v i selger m er t il  u tlan d e t 
og de trad isjonelle  ekspo rtin d u strie r h a r b ed re t sin stilling. U t
gangspunk te t e r m ed andre  ord b litt  lysere enn  fo ran  ta r iffre v i
sjonen 1963. N år det g je lder p ris- og lønnsutvik lingen, avga R eg jer
ingen i forbindelse m ed tariffoppg jø re t 1963 en p rise rk læ ring , som 
b lan t annet fø rte  til a t S to rtinget ved tok  en  tilleggsbevilgning på 
150 m illioner k ro n er til fo rb rukersubsid ier, som kunne settes inn 
e tte r  behov fo r å oppfylle R egjeringens erk læ ring . Ved u tgangen  
av  å re t v il de t ia llfa ll væ re  b ru k t godt over 100 m illioner av de 
bevilgede 150 m illioner kroner. I R egjeringens erk læ rin g  h e te r de t 
t i l  slu tt:

«Hvis det imidlertid ikke inntreffer noe uforutsett, er det grunn til 
å tro at konsumprisindeksen med de bevilgninger som nå bli foreslått, 
i gjennomsnitt for 1963 v il ligge på 111—112 poeng, det v il si i under
kant av indeksen for mars, da den var 112.»

H vordan  h a r så u tv ik lingen  v æ rt?  I ja n u a r lå  indeksen på 110.6 
poeng, og den steg som n evn t til 112 poeng i m ars og v a r om lag 
den sam m e i april. Senere ble det sa tt inn  subsidier, og i alle 
m åneder fra  m ai ti l  oktober h ar indeksen m ed e tt u n n tak  ligget 
u n d er 111 poeng. U nn take t v a r ju li da indeksen nådde 111.6. 
T alle t for oktober, som e r de t siste som er offentliggjort, v a r 110.4 
poeng —  de t laveste  som v i h a r  h a tt  i noen m åned i år. For 
novem ber reg n er vi m ed a t indeksta lle t v il ligge på c irka  111 poeng, 
b lan t annet på g runn  av opphevelsen av m argarinsubsid iene, som 
vil gi u tslag  på 0.6 poeng i indeksen. Form odentlig  b lir  ta lle t enda 
noe høyere fo r desem ber. I g jennom snitt fo r he le  å re t 1963 vil 
indeksen ha  ligget på vel 111 poeng, og det e r godt innenfor den 
ram m en R egjeringen  tra k k  opp i sin erk læ ring . F o r så v id t h a r 
denne operasjonen v æ rt vellykket.

N år de t g je lder lønnsutv ik lingen  i å r hadde vi ingen u tslag  verken  
av ta riffrev isjonen  e lle r av de nye  subsidiene i 1. k v a rta l, og i 
2. k v a rta l i å r hadde disse to ting  b are  delvis s lå tt u t. D ette  m å 
v i h a  i m inne n å r vi ser a t reallønnsøkingen i 1. k v a rta l i å r bare  
v a r  1.1 p rosen t for m enn og 1.6 prosen t fo r k v inner se tt i forhold 
ti l  1. k v a rta l 1962. I 2. k v a rta l v a r de tilsvarende ta ll fo r m enn
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1.6 prosent og for kv inner 3.2 prosen t reallønnsøking. For 3. og 
4. k v a rta l i å r vil v i få  fu llt  u tslag  både av tariffrev isjonen , de  nye 
subsidiene og dessuten m å vi regne m ed fo rtsa tt lønnsglidning. En 
felles L O -N A F-kom ité h a r for en lang  å rrek k e  beregnet a t lønns
glidningen fo r m enn i industrien  er om lag 3.5 prosen t pr. å r og for 
k v inner om lag 3 prosent. Jeg  skal ikke anslå  ta ll for h v e rt enkelt 
av å re ts  siste to k v arta le r, m en v i h a r fo re ta tt e t anslag for den 
g jennom snittlige reallønnsøking for hele å re t 1963 i forhold  til 1962. 
D a kom m er v i fram  til en  reallønnsøking på 2.5— 3 prosen t for 
m enn og cirka 3.5 prosent fo r kv inner. Ser v i perioden  1960— 1963 
un d er e tt, kom m er vi fram  til en reallønnsstign ing  på c irka  11.5 p ro 
sen t for m enn og c irka  15 prosen t for kv inner. M en h er e r det 
ikke  ta t t  hensyn til stigningen i d irek te  sk a tte r og trygdeprem ier. 
G jør v i dette, kom m er vi noe lavere, m en likevel v il e t veid  g jen 
nom snitt av den reelle  lønnsforbedring  for m enn og k v inner stå  i 
rim elig  sam svar m ed produksjonsu tv ik lingen  pr. sysselsatt i sam m e 
tidsrom .

D et e r k la r t a t både i industrien  og for store  g rupper u tenfo r 
industrien  h a r de t v æ rt en u tv ik ling  som a tsk ille r seg fra  de g jen 
nom snitts ta ll jeg nettopp  nevnte, og avvikene kan  gå i begge r e t
n inger. Vi h a r ennå fo r lite  fe rsk  s ta tis tik k  og annet m aterie ll til 
a t vi kan  gi noen k o rrek t oversikt.

N år det g jelder lønnsutv ik lingen  fram over, e r det ved siden av 
den alm innelige kon ju n k tu ru tv ik lin g  jeg  nevnte, e t økonom isk 
m om ent som e r av vesentlig  betydning. D et e r den fram tid ige  p ris 
u tvik ling. P å  subsidiefronten er situasjonen  e tte r  de t vi nå ve t at 
R egjeringen  vil fo re ta  y tte rlig e re  subsid iereduksjoner fra  1. jan u a r 
1964, b lan t annet på m elk, ost og mel. U tslaget på  indeksen av dette  
er beregnet til vel 1.2 poeng. Vi v e t a ltså  a t de t v il kom m e til  å 
finne sted visse avgiftsøkinger, selv om d e tte  ikke e r h e lt fastlag t, 
m en vi m å k ansk je  regne m ed et p ar tiendedels poengs oppgang i 
indeksen også av denne grunn. P å  en p ressekonferanse 18. novem ber 
d e tte  å re t u tta lte  sta tsm in ister G erhardsen  ifølge A rbeiderb ladets 
re fe ra t b lan t annet:

«Regjeringens opplegg ta r  nå sik te på  å ta  bo rt subsid ier på litt  
over 1.2 poeng. F o ru tsa tt a t de t ikke kom m er andre  fak to re r inn 
i b ildet, v il d e tte  sam m en m ed de nye avgiftene bringe indeksen 
opp i 113 poeng i m ars 1964.»

Jeg  vet ikke hvor m ye han da regne t m ed for den  vanlige sesong
m essige stigning e tte r  n y ttå r  på norske jo rd b ru k sp ro d u k ter, m en 
vi kan  vel si i dag a t v i v e t m ed tem m elig  sto r sik k erh e t a t det 
også —  bo rtse tt fra  d e tte  —  er andre  fak to re r som v il fø re  til en 
høyere indeks i m ars. For de t fø rste  m å v i regne m ed a t su k k er- 
prisene ig jen  går opp. En prisøking på  fa rin  på 50 ø re  pr. kilo er
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ikke u tenkelig , og når v i tar m ed v isse  m u lige sidevirkninger av  
prisene på sjokolade m. v., v il d ette  gi et u tslag på indeksen  m ed  
henim ot % poeng. K affeprisene har gått opp. H ertil kan tilfø y es at 
v i v et at det ligger in ne til behandling b etyd elige krav om  avan se
forhøyelser på forsk jellige om råder, og det foreligger krav om h us-  
le ieforh øyelser . Jeg skal ik ke legge inn noen ord for at d isse krav  
skal im øtekom m es, m en v i har jo erfaring for at h v is noen av 
disse krav ansees for å væ re begrunnet, blir forh øyelsene gjerne  
tatt i sam band m ed et tariffoppgjør. S ku lle  jeg  gjette på et ta ll for 
m arsindeksen i 1964, v il jeg  si cirka 115 poeng, og sk u lle  jeg  væ re  
sæ rdeles forsiktig, 114— 115 poeng. D ette blir da det prism essige  
grunnlag v i må regne m ed når v i skal legge planer for tariffåret 
1964.

T ariffrevisjonen  n este år v il b li den m est om fattende v i noen  
gang har hatt. Foruten a lle  tariffavtaler i det private næ ringsliv , 
unntatt handelen, får v i oppgjør for sam tlige kom m uner og for 
staten. H vordan skal v i så løse dette?

For kom m unene er situasjonen  enkel. H er forhandles det om et 
fellesoppgjør der a lle lan dets kom m uner, på ett unntak, er med. 
I S taten  finner sam ordning sted, der foruten  K artellet —  også de 
organisasjoner og sam m enslutninger utenom  LO som  har forhand
lingsrett, er m ed. D et tek n iske opplegg er g itt på forhånd. H vordan  
skal v i så gå fram  når det g jeld er det p rivate arbeidsliv?

Erfaringene fra i år sier oss at det var en fordel at v i den gang  
fikk  et sam ordnet p ris- og lønnsoppgjør. V i v iss te  noenlunde hvordan  
p risu tv ik lingen  v ille  b li før v i undertegnet fellesavta len , og det 
har holdt noenlunde stikk. Etter konferanser v i har hatt m ed repre
sentanter for R egjeringen  og etter u tta lelser fra sam m e hold, vet  
v i at det er et ønske at det også i 1964 blir et sam ordnet oppgjør 
hvor v i v e t hva bøndene og fisk ern e får og h vilk en  in n fly telse  
d ette  v il få på prisu tvik lingen . Jeg  er ikke så sikker på om bøndene  
og fisk ern e v il gå m ed på det, m en jeg  antar at de ik ke v il  kunne  
slippe unna. Vi har d iskutert dette inngående i Sekretariatet, og 
v i er kom m et til at v i v il foreslå for R epresentantskapet at v i søker  
å få i stand et oppgjør som  kan k alles et sam ordnet,  fo rbun dsvis  
oppgjør.

H vem  skal så væ re  m ed i d ette oppgjøret? De fleste  avtaler løper  
ut 31. m ars og 30. april, dessuten  noen i m ai og juni. A v høstfagene  
er det nå bare to store grupper igjen, h o te ll-  og restaurantvirk
som het, landtransporten og arbeidet i havnene.

H o te ll-  og R estaurant ønsker å b li vårfag.
Transportarbeiderforbundets representant i Sekretariatet har tatt  

forbehold  når det g jeld er landtransporten og arbeidet i havnene. 
En m å to lke d ette  som  at forbundet ønsker høstoppgjør.
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Innenriksfarten  har på grunn av sp esie lle  forhold, som  regel væ rt 
unntatt.

Et sam ordnet, forbundsvis oppgjør betyr at forbundene skal for
handle. N oen saker m å det forhandles gen erelt om, b lant annet om  
et generelt løn nstillegg . D et v ik tig ste  er at det m å b li en  fe lle s  
avstem ning h vis v i kan kom m e fram  til anbefalte forslag. D et blir  
derfor ikke m odell 1958 e ller 1963 v i kom m er til å fø lge. D et som  
ligger næ rm est er storoppgjøret i 1954, a ltså for t i år siden.

H vilk e krav skal v i så stille?  Jeg  sa for et år siden  at v i kunne  
søke arbeidstiden forkortet enten  ved  kortere arbeidsuke e ller  ved  
lengre ferie. N å løses dette m ed ferien  ad lovm essig  vei. V i regner  
m ed at v i får fire ukers fer ie  m ed fu ll lønn  fra  ferieåret 1965, og  
da er v i i takt m ed våre svenske venner. D erm ed fa ller dette bort 
som  tariffsak.

Når det gjelder arbeidstiden, har v i få tt h en ven d else fra K om 
m un al- og arbeidsdepartem entet om å oppnevne representanter  
t il en kom ité som  skal utrede spørsm ålet. D et sam m e skjer i Sverige. 
V i har grunn til å væ re fornøyd m ed dette, for da v i g ikk  m ed på 
45 tim ers uke, skjedde også dette i takt m ed S verige og Danm ark.

Når det gjelder kravet om generelt løn n stillegg , m å det ik k e på  
forhånd væ re tv il om at v i i lik h et m ed i 1961 reiser et generelt  
krav. V i v e t på forhånd at arbeidsgiverne v il  kom m e m ed sine in n 
vendinger. N orsk A rbeidsgiverforening v il m ed stor sikkerhet hevde  
at når v i nå får fire ukers fer ie  m ed in nbetaling til F eriefondet fra  
m ai 1964 og øk ing av trygd eavgiften e som  skal legges på arbeids
giverne, v il  d ette  koste 2 V4 prosent av u tb eta lt lønn  innen  v i når 
fram  til en  revisjon. D ette  er etter N A F ’s beregninger, som  v i ennå  
ik ke har kontrollberegnet. M en ved  siden  av e t  gen erelt tillegg , 
som  etter Sekretariatets m ening bør væ re lik t for alle, m å v i re ise  
spørsm ålet om en h evin g  av de grupper som  ligger lan gt under  
gjennom snittslønnen. D ette blir et v ik tig  krav, kanskje det v ik 
tigste. M en har v i d ette k lart for oss, skal v i også v ite  at en  løn n s-  
øking nettopp i d isse grupper v il  slå  sterkest ut i prisindeksen. 
D et gjelder for ek sem p el h e le  næ ringsm iddelindustrien .

Jeg  v il i den anledning referere et brev v i har få tt fra K jøtt-  
industriarbeiderf orb u nd et:

Norsk Kjøttindustriarbeiderforbund foreslår overfor Landsorganisasjo
nens representantskap at følgende vedtak blir fattet:

«Landsorganisasjonen i Norge har mottatt en sterk henstilling fra 
Norsk Kjøttindustriarbeiderforbund om å medvirke til at gjeldende pris- 
bestemmelser — så vidt det gjelder maksimalprisene på kjøtt- og pølse- 
varer — blir opphevet.

I flukt med dette v il Landsorganisasjonen anmode Regjeringen å ta 
spørsmålet opp til vurdering og eventuelt sørge for at angjeldende pris- 
bestemmelser blir erklært ugyldige.»
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Vi h a r behand le t d e tte  i S ek re ta ria te t og v i e r av den  oppfatn ing 
a t vi ikke kan  ved ta  d e tte  forslaget. Jeg  går u t fra  a t fo rbundets 
rep resen tan t v il redegjøre  næ rm ere  for prem issene i fo rslaget under 
debatten . Jeg  tro r  im id lertid  a t fo rbundet ikke h a r oversik t over 
konsekvensene av  forslaget, og jeg  vil foreslå saken oversendt 
S ek re ta ria te t.

Vi h a r a ltså  disse to  k ravene: G enerelt lønnstillegg og heving av 
de lavest lønte. D essuten ta r  v i opp en heving av overtidsgodt- 
gjøringen fo r de to  fø rste  tim ene e tte r  den ord inæ re arbeidstid . 
Den h a r v æ rt 25 p rosen t h e lt siden vi fikk  av ta le r om en  bestem t 
overtidsprosent, og v i bør ta  saken opp nå. Svenskene h a r i likhet 
m ed oss 25 prosent, m ens danskene h a r 35 prosent. Hos oss er det 
g rupper som h a r 50 prosent, m en disse u tg jø r b are  en liten  del av 
LO ’s m edlem m er.

A rbeidstiden  fo r ikke helkon tinuerlig  sk iftarbeid  ble re is t i de 
to siste ta riffoppg jør u ten  a t vi kom  fram  til  noen løsning. D ette 
spørsm ål h a r så stor betydning  at jeg v il henstille  t il  de enkelte  
forbund  å reise de t på ny, slik  a t saken b lir  ho ld t varm .

N år det g je lder ta riffav ta len s lengde, m ener S ek re ta ria te t a t 
1-årige av ta le r m å v æ re  u n n tak e t og a t vi ikke  går m ot 2 -årige  
av taler, da selvsagt m ed indeksreguleringsbestem m elser. I 1961 tok 
v i ikke m ed indeksreguleringsbestem m elser, m en fikk  e t såkalt 
innebygd tillegg, fire-p rosen ttillegget. Jeg  syntes d e t v a r b ra , m en 
m ange m en te  at v i også bu rde  h a tt indeksreguleringsbestem m else. 
Jeg  tro r  re su lta te t v ille  ha b litt  de t samme. M en and re  tin g  ta le r 
fo r a t indeksreguleringsbestem m elser er bedre. De k an  tjene  som en 
advarse l for alle som v il prøve å drive  p risene opp. D et k an  v irke  
som en brem se på prisene, og k an  v i b id ra  til dette , bør v i g jøre  det.

T eknikken ved de kom m ende fo rhand linger og m eklinger bør 
v æ re  om tren t slik:

Forbundene u ta rb e id e r sine k rav  —  u n n ta tt de k rav  som vi ta r  
opp sen tra lt — genere lt lønnstillegg, som b lir lik t for alle. For øvrig 
m å forbundene reise sine k rav  om m instelønnsbestem m elser og n o r- 
m allønnsbestem m elser som m å ju ste res f. eks. H vor m ye b lir  i noen 
grad  avhengig av hvor sto rt lønnstillegget b lir. F oru tse tn ingen  er 
a t fo rbundene m å sende inn  sine krav. V åre p laner m å væ re  ferdige 
i m ånedssk ifte t ja n u a r/fe b ru a r , så vi kan  kom m e i gang m ed fo r
hand linger i fø rste  halvdel av feb ruar. F orbundene h a r  dårlige e r
fa rin g er fra  den siste revisjonen. A rbeidsgiverne n ek te t da å føre 
ree lle  fo rhand linger m ed forbundene, m en stillingen  m å bli an n e r
ledes nå. NAF m å in n ta  en annen  holdning denne gang.

M en u tv ik lingen  kan  selvfølgelig ta  an d re  veier enn det vi b lir 
enige om h er i R epresen tan tskapet, noe som i høy grad  v a r tilfe lle
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ved siste tariffrev isjon . Vi m å væ re  fo rb ered t på a t de t også kan  sk je  
neste år.

Jeg  regner ikke m ed a t vi kan  kom m e fram  ti l  et forslag  fø r u t 
i ap ril neste  år. Jeg  h a r ingen tro  på  noe re su lta t fø r i m id ten  av 
april. Vi m å v æ re  fo rbered t på a t de t hele k an  u tv ik le  seg dram atisk .

V år fo ru tse tn ing  er, a t hvis v i n å r  fram  til  e t forslag  som an 
befales av forhandlingsu tvalgene, så skal R epresen tan tskapet in n 
kalles. S ier R epresen tan tskapet ja, b lir de t sendt m edlem m ene til 
avstem ning.

Jeg  v il så re fe re re  forslaget m ed m otivering  fra  LO ’s sek re ta ria t:

TARIFFREVISJONEN 19G4
Da LO’s representantskap i begynnelsen av desember 1962 behandlet 

tariffsituasjonen for 1963, var den økonomiske situasjon ikke særlig lys. 
Den var preget av en sviktende avsetning for flere av de viktigste  
eksportnæringene. Den langvarige depresjon på fraktmarkedet holdt 
valutainntektene for skipsfarten nede, og det gjorde seg atskillig usikker
het gjeldende når det f. eks. gjaldt bergverkene, treforedlingsindustrien, 
deler av den kjemiske industri, jern- og stålproduksjonen samt skips- 
byggingsindustrien. Det ble derfor sterkt framhevet at i en slik situasjon 
var det av særlig betydning at det ble ført en politikk som holdt produk
sjonen oppe for dermed å sikre arbeidsplassene.

Etter et års forløp kan vi nå konstatere at den økonomiske utvikling  
i 1963 har vært gunstig. Den samlede produksjon steg med vel 4 prosent 
og industriproduksjonen med nærmere 5 prosent. Bortsett fra sesong
messige svingninger har arbeidsløsheten vært lav. Det gledeligste er dog 
at pris- og kostnadsnivået i 1963 har steget mindre enn i de fleste vestlige 
land vi konkurrerer med. En viktig årsak til at prisnivået har holdt seg 
så stabilt er det samordnede inntekts- og prisoppgjør v i fikk i vår, samt 
at Regjeringen sa seg v illig  til å bruke så m ye subsidier på forbruksvarer 
at indekstallet, som i mars i år var 112, i oktober lå  på 110.4 poeng.

Den svakere økonomiske vekst i den vestlige verden i begynnelsen  
av 1963 er etter hvert blitt avløst av en raskere ekspansjon med de 
positive virkninger dette får for vårt eget lands økonomi. Det er grunn 
til å regne med at denne bedring i de internasjonale konjunkturer vil 
vare i 1964. I nasjonalbudsjettet er det regnet med en signing på 4—4.5 
prosent i den samlede produksjon. Underskuddet i utenriksøkonomien  
ventes å gå noe ned, men er fortsatt stort. Enkelte eksportnæringer 
arbeider frem deles under vanskelige markedsforhold. Generelt sett har 
vi imidlertid lov til å si at den økonomiske situasjon synes å være bra 
i øyeblikket, og at forholdene derfor skulle ligge til rette for en rim elig  
lønnsøking ved den kommende tariffrevisjon.

Fra regjeringshold har det væ rt uttalt ønske om at en også i 1964 
burde få et samordnet inntekts- og prisoppgjør, slik at en i løpet av 
våren v il være noenlunde klar over hvordan prisleiet kommer til å ligge 
i 1964. Med de erfaringer v i har fra det samordnede oppgjør i 1963, bør 
en også forsøke denne vei ved tariffrevisjonen i 1964.

Oppgjøret med Norsk Arbeidsgiverforening kan likevel ikke skje på 
samme måte som sist. Det er nødvendig at det enkelte forbund får anled
ning til å forhandle med sin direkte motpart om revisjon av avtalene. 
Ikke minst kan enkelte tariffavtaler trenge en teknisk overhaling på 
grunn av de endringer i produksjonsmetodene som har funnet sted i de
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senere år. D et m å derfo r tas sik te på  e t sam ordnet, forbundsvis oppgjør 
m ed forbundsvise forhandlinger. En del ta riffk rav , bl. a. e t generelt 
lønnstillegg, e r  av  så generell k a ra k te r a t det b lir  nødvendig m ed felles 
fo rhand linger som føres av e t forhandlingsu tvalg  valg t av S ek re taria te t. 
E t sam ordnet, forbundsvis oppgjør fo ru tse tte r felles avstem ning, hvis 
en n å r  fram  til et forslag  som i siste instans kan  anbefales av L ands
organisasjonens rep resen tan tskap .

Ved fo rrige  tariffrev isjon  b le  det sagt a t v i skulle ta  opp spørsm ålet 
om en forkortelse  av arbeidstiden. Vi v il nå  få  en fo rlenget ferie, som 
forhåpen tlig  v il b li g jo rt g jeldende i sin  h e lhe t f ra  fe rieå re t 1965. En 
offentlig kom ité som arbeider m ed dette  spørsm ål, reg n er m ed å legge 
fram  innstilling  om den forlengede ferie  i begynnelsen  av neste år, og 
en proposisjon om saken m å en  da gå u t fra  v il b li behand le t av S to r
tinget i god tid  fø r det nye opp tjen ingsår ta r  ti l i 1964.

Feriens forlengelse e r  en fo rkortelse  av den årlige arbeidstid . N år det 
g jelder en generell fo rkortelse  av  arbeidstiden, skal denne v ik tige sak 
u tredes av en  offentlig  kom ité i lik h e t m ed  det u tredn ingsarbeid  som nå  
e r i gang i Sverige. I sam svar m ed tid ligere  ved tak  v il d e t b li e t n æ rt 
sam arbeid  m ed fagbevegelsen i D anm ark og Sverige fo r å få  m est m ulig 
likhe t i tid  og v ilk år fo r en  generell a rbeidstidsforkorting  i  de skand i
naviske land.

D et e r  nødvendig denne gang å få  heve t fo rtjenesten  fo r de lavest 
lønte. Ved siden av  denne øking, bø r det reises k rav  om  e t generelt 
lønnstillegg som om fatter alle som e r m ed i tariffrev isjonene neste år. 
H vor m ye som skal kreves, v il bl. a. avhenge av p risu tv ik lingen  i de 
kom m ende m åneder. D et overlates derfo r til S ek re ta ria te t i sam råd  m ed 
T ariffråde t å  fo rm ulere  dette  k rav  n å r  situasjonen  e r  m er avklart.

V ed tariffrev isjonen  i 1961 og 1963 ble det re is t k rav  om forkortelse  
av  arbeidstiden  fo r de av L andsorganisasjonens m edlem m er som arbeider 
i ikke-helkon tinuerlig  skiftarbeid . V i fikk  ikke k rav e t gjennom ført, og 
det bø r derfo r reises på  n y tt ved  tariffrev isjonen  1964.

D et bø r stilles k rav  om en forhøyelse av prosen tsatsen  for de to første 
overtid stim er e tte r  den o rd inæ re  arbeidstids slutt. I  noen få ta riffav ta le r 
e r  50 p rosen t-satsen  gjennom ført, m en det store fle rta ll h a r  sam m e p ro 
sentsats som den gang vi fikk  de første bestem m elser om overtidsbetaling  
i tariffav talene.

De nye ta riffav ta le r bør gjøres g jeldende fo r to år, m en m ed bestem 
m else om a t av talene går u t til den tid  som e r den vanlige fo r de enkelte  
ta riffav ta le r. V ed 2-årige av ta le r m å det væ re  m ed bestem m else om 
indeksregulering . D et overlates til S ek re ta ria te t å  u tarbeide  forslag ti l 
reguleringsbestem m elser. Da det i fø rste  h a lv å r 1964 også e r  rev isjon  
av av talene fo r sta ten  og landets kom m uner, v il det v æ re  av  betydning 
a t indeksreguleringsbestem m elsene b lir  like fo r alle tariffom råder. 
S ek re ta ria te t m å forsøke å sam ordne dette  så lang t det e r  m ulig.

U nder henvisning ti l foranstående in n b y r S ek re ta ria te t R ep resen tan t
skapet til å  g jøre  dette  vedtak:

1. M ed e t sam ordnet inn tek ts- og prisoppgjør som bakgrunn  e r  R epre
sen tan tskape t enig i a t det opptas fo rhand linge r m ed N orsk A rbeids
g iverforening om e t sam ordnet, forbundsvis oppgjør fo r de ta r iffav 
ta le r  som løper u t i 1964. F o r enkelte  ta riffom råder hvor det e r  
spesielle forhold  til stede, kan  S ek re ta ria te t g jøre unntak .

2. D et fo ru tse ttes a t de enkelte  fo rbund  legger fram  sine forslag til 
nye ta riffav ta le r. Disse forslag  bør v æ re  ferd ig  u ta rb e id e t ved 
m ånedssk ifte t ja n u a r /fe b ru a r  1964.
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3. D et stilles k rav  om e t  generelt lønnstillegg. D essuten fo rhand le r 
fo rbundene om e t lavtlønnstillegg tilpasset de enke lte  ta riffom råder.

4. De fo rbund  som h a r  m edlem m er i ikke-helkon tinuerlig  skiftarbeid , 
frem m er k rav  om fo rkortelse  av arbeidstiden  fo r s lik t arbeid.

5. D et frem m es k rav  om øking i overtidsbetalingen  i de tariffom råder 
hvo r det nå  betales 25 prosen t i overtidstillegg fo r de fø rste  to  tim er 
e tte r  den o rd inæ re  arbeidstids slutt.

6. De nye ta r iffav ta le r gjøres g jeldende fo r to  år, og u tløpstiden  b lir 
den som e r den vanlige fo r de enkelte  ta riffav ta le r. T o-årige av ta le r 
m å inneholde indeksreguleringsbestem m elser som så v id t m ulig  bø r 
væ re  de sam m e både fo r p riv a t og offentlig  arbeidsliv.

7. H vis fo rbundene og hovedforhandlingsu tvalget kom m er fram  ti l e t 
forslag som kan  anbefales, innkalles L andsorganisasjonens rep resen 
tan tskap  til m øte fo r å ta  stilling  til forslagene fø r de sendes u t til 
felles avstem ning.

La meg til slutt si et par ord til.
Vi skal ha nye avtaler til våren også for stat og kommune, en 

gruppe like stor som hele industrien. Her må vi følge et noe annet 
opplegg.

I alle år har vi hatt avtaler samtidig med Danmark, men etter at 
vi sist fikk 1-årig avtale, er vi kommet i takt med Sverige. I 
Sverige har man hatt fellesoppgjør i mange år. Jeg har snakket med 
representanter fra svensk LO. De legger sterkest vekt på de lavest 
lønte. Dessuten vil de legge stor vekt på de såkalte «trygghets- 
frågorna»: permisjoner, lønn eller godtgjørelse for folk som må 
slutte i sitt arbeid før de har nådd aldersgrensen, erstatning når en 
bedrift nedlegges eller flyttes. Dessuten vil de ta opp at arbeids
giveren skal betale for de tre karensdagene før syketrygden trer 
i kraft.

En del av disse kravene må vi ta opp. Bedrifter som nedlegges 
eller flyttes har også hos oss skapt problemer, og vi vil ta spørsmålet 
opp i samband med revisjon av Hovedavtalen som går ut neste år. 
Men hos oss har vi i Arbeidervernloven et oppsigelsesvern som de 
ikke har i Danmark og Sverige. Likevel bør vi se på en del av disse 
spørsmålene i samband med revisjonen av Hovedavtalen.

Ja, kamerater, dette er noen av de spørsmål jeg v ille  ta opp. Så 
får dere uttale dere i diskusjonen som følger.

Klokka er nå 12.30. Jeg foreslår en pause fram til klokka 14.00.
Formiddagsmøtet ble deretter hevet.
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ETTERM IDDAGSM ØTET MANDAG 2. DESEMBER

M øtet ble sa tt k lokka 14.00 og ledet av Konrad Nordahl.
Pro toko llen  fra  form iddagens m øte ble opplest av sek re tæ r Einar 

Strand  og enstem m ig godkjent.

O rdskifte  om tariffrevisjonen 1964.

Johan M. Bøe: D et fram lag te  forslag  h a r m ange gode og positive 
sider. S æ rlig  g je lder d e tte  forholdet m ed at lav tlønnsgruppene skal 
heves, likeså n å r det g jelder generelle  tillegg. Jeg  a n ta r  a t de t også 
g jelder kvinnene? Også forhøyelsen av overtidsgodtgjørelsen  er på 
sin plass, jeg  v il g jerne a t overtiden  gjøres så d y r som m ulig. Vi 
m å kom m e fram  til en 2-årig  avtale. D et er opprivende å drive 
ta riffoppg jø r h v e rt år. Vi h a r nok av andre ting  å stelle m ed i 
forbundene.

M en hva b e ty r e t sam ordnet, forbundsvis oppgjør? D et er b e 
tryggende a t vi ikke skal ha noen kopi av oppgjøret 1963, da a rbe ids
g iverne saboterte  forhandlingene m ed forbundene, m en hva nå? 
Vi u tlev e re r oss jo  på forhånd  og innbyr arbeidsg iverne ti l  å gjøre 
de t samme. A lle forbund  h a r behov for å kom m e til fo rhand lings
bordet. Vi h a r u løste k rav  fra  1958. Vi h a r n å  37 tim ers u k e  på 
etterm iddagssk ifte t. V åre m edlem m er m ed 45 tim ers uke  som går 
over på skift, m å arbeide 48 tim er i overgangsuken. For å få  vekk  
d e tte  m å vi m arkere  en kam pstilling. Fellesoppgjøret vil trek k e  
fram  grupper som ellers ikke v ille  ha få tt  frem m et sine k rav , m en 
jeg  synes det e r uheld ig  å annonsere et sam ordnet forbundsvis 
oppgjør.

Vi h a r v æ rt så heldige å ha en a rbe iderreg je ring  som h ar få tt 
løst fle re  spørsm ål ad lovm essig vei. M en begynner ikke d e tte  å 
koste for m ye? LO ’s m edlem stall h a r stagnert, —  h ar ikke d e tte  en 
sam m enheng m ed at sakene løses så le tt  ad po litisk  vei? D et er 
n a tu rlig  for fo lk  å tenke; H vorfor v æ re  m edlem  av LO n å r  v i få r 
a lt gjennom  lovgivningen? Vi m å forsøke å presse fram  k ravene 
gjennom  LO. L a oss få  et forbundsvis oppgjør og gi e t eksem pel 
på a t v i kan  løse problem ene selv.

Arild  Kalv ik:  V årt fo rbund  h a r h a tt dårlige  e rfa rin g er m ed felles
oppgjør. D et e r lite  å oppnå for oss. Se f. eks. på g jennom føringen 
av 45-tim ersuken. Ingen k jem ig rafe r fik k  glede av det. Vi hadde 
h a tt 48 tim ers uke inklusive spisetid. Nå fikk  v i 45 tim er eksklusive 
spisetid. V i håpet på ram m eavta len  av 1961. Den e r ennå ikke  opp
fy lt, det e r ennå ingen av tale  om likelønn hos oss, trass i a t v å r t 
opplegg ikke legger noen vansker i veien for gjennom føringen. Den 
tekn iske  g jennom føring av helligdagsgodtgjøringen h a r v æ rt en 
kom edie.
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Fellesoppgjøret h a r enkelte  fordeler. M an vil få  s tø rre  m ulig 
h e te r for å føre kon tro ll m ed p risn ivået. M en v å r  stilling  ti l  fe lles
oppgjøret v il v æ re  avhengig av de m u ligheter d e t g ir fo r å løse 
v å re  oppgaver og m ulighetene for å k u n n e  føre ree lle  fo rh an d 
linger. S ek re ta ria te ts  forslag  h a r m ange svakheter. H elligdagsgodt- 
gjørelsen  og overtidsbetalingen  e r  fo r lengst løst hos oss. V i m å 
få  k la rlag t hva som ligger i u ttry k k e t «sam ordnet, forbundsvis 
oppgjør». Jeg  kan  gå m ed på  a t enke lte  ting  tas  u t  av de forbunds-i 
vise forhandlinger, m en kan  ikke godta noe som av sk jæ re r oss 
m ulighetene for forhandlinger. H vis forbundsvise oppgjør skal av 
gjøres ved  felles avstem ning, k an  ikke jeg  stem m e for. Og hv ilke 
g a ran tie r h ar v i for a t arbeidsg iverne v il ta  en  annen  holdning til 
forbundsvise fo rhand linger i år?

Åge Pettersen:  NNN h a r ligget m eget godt an n å r  de t g jelder 
helligdagsgodtgjøringen siden 1961. M en da kom  de andre  fo r
bundene opp på siden av oss. 1 1963 g ikk  de forbi. D et v a r  positive 
u tta le lse r form annen  kom  m ed. M en jeg v il g jerne a t d e tte  skal 
kom m e m ed i fo rslaget og legger fram  følgende forslag  som tillegg 
til p u n k t 3:

«For de forbund som har ukelønnsfag, fremmes krav om betaling for
helligdager som for 1. og 17. mai bestemt.»

Og n å r det g jelder overtidsbetaling . De fleste h a r godtgjørelse 
e tte r  Ferielovens p a rag ra f 7 og få r  da feriegodtgjørelse også for 
overtid . D et h a r  ikke vi. Med f ire  u k ers  ferie  v il sk jevheten  økes. 
Jeg  vil be LO påv irke  den kom itéen som er i a rbeid  om å få  bo rt 
de tte  m isforhold. Jeg  så også helst a t S ek re ta ria te t hadde u n d e r
s trek e t a t de lavest lønte m å settes i fø rste rek k e  ved d e tte  oppgjør. 
D en solidariske lønnspolitikk  e r kom m et i m iskred itt, og jeg  kan  
fo rstå  det. A rbeiderne  i in dustrien  spør seg selv, hvorfor skal vi 
følge d e tte  p rinsippet, n å r m an i den  offentlige sek tor fø lger andre  
lin jer?

Per Andersen:  Da R epresen tan tskapet 23. ap ril behand le t fe lles
oppgjøret 1963, v a r jeg  skeptisk  overfor s ta tsm in iste r E inar G er- 
hardsens erk læ ring . M en sta tsm in isteren  h a r  få tt  re tt. R egjeringen 
h a r ho ld t u tv ik lingen  innen den  ram m e som ble  gitt. Jeg  finner 
d e t underlig  a t enkelte  h er h a r g itt u ttry k k  fo r tv il om den  fo reslå tte  
oppgjørsform . Vi hadde verken  i 1961 e ller i 1963 noen heldig  hånd. 
D et trenges fan tasi i e t tariffoppg jør, v i e r avhengig av hva  andre  
fo re ta r seg.

Jeg  v il likevel se tte  fingeren  på  p u n k t 4 i fo rslaget om ik k e -h e l-  
kon tinuerlig  sk iftarbeid . D et h a r  v æ rt en g jenganger f ra  1961 og 
1963. D et er ikke g jo rt nok for å g jennom føre saken, og den  bu rd e  
nå  løftes u t fra  forbundene og overføres til LO. D et e r en  u re t t 
ferd ighet b eg å tt m ot tre -sk iftsa rb e id ern e  som v i nå  m å g jøre  opp.
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Jeg  kan  også s ty re  m in  begeistring  over den  plass loven om fe rie  
og arbeidstidsfo rkorte lse  fik k  i R egjeringens program erk læ ring . 
Saken  bu rde  h a tt en  arm en rekkefølge. M an b u rd e  ha  begynt m ed 
arbeidstidsfo rkorte lsen  fø r v i forlenget ferien.

Indeksregu leringsav talen  bør v æ re  lik  både for offentlig  og p riv a t 
sektor. En annen  side av saken e r h v ilke t indeksav ta le-system  vi 
bør gå inn  for og hv ilken  dekningsgrad  vi ta r  s ik te  på. Skal den 
v irk e  prisbrem sende, m å den  væ re  helau tom atisk . D et g ir også 
sik k erh e t om arbeidsfred  i to å r  for arbeidsgiverne.

Ingva ld  H ansen  ga sin tils lu tn ing  til S ek re ta ria te ts  forslag, m en 
hadde ingen tro  på a t e t sam ordnet, forbundsvis oppgjør v ille  føre  
lenger enn oppgjøret i år. H an  kon sta te rte  m ed tilfred sh e t den  p ris- 
og k o n ju n k tu ru tv ik lin g  som hadde fu n n e t sted, m en v ille  foreslå 
enkelte  end ringer i S ek re ta ria te ts  forslag:

Sekretariatets forslag, side 3, 4. avsnitt, linje 4 endres til:
«Det overlates til Sekretariatet i samråd med Tariff rådet å utarbeide 

forslag til reguleringsbestemmelsene.»
Sekretariatets forslag side 2, 2. avsnitt, linje 7, endres til følgende:
• En del tariffkrav, blant annet et generelt lønnstillegg sam t lavtlønns- 

tillegg  er av så generell natur osv.»
Punkt 3 i Sekretariatets innstilling endres i samsvar med dette.

E ivind  S trøm m en:  G runnen  til a t de t fo r oss e r ak tu e lt å fly tte  
over fra  høst- til våroppg jør e r a t v i nå  kan  risikere  en  k o n flik t
situasjon  sam m en m ed funksjonæ r oppgjøret og en  ny  i fo rb indelse  
m ed høstoppgjøret fo r våre  m edlem m er. H v ert forbund  ønsker å 
danne seg de t beste  u tgangspunk t. Jeg  tro r  a t N AF g je rne  ser a t 
v i b lir  e t vårfag . Jeg  er enig i S ek re ta ria te ts  forslag, m en m ener a t 
følgende tillegg er nødvendig  og vil fo reslå a t S ek re ta ria te ts  red e 
gjørelse side 3, fje rd e  avsnitt, endres slik:

«De nye avtaler bør gjøres gjeldende til utløp i 1966», annet punk
tum til;

«Avtalene må ha bestemmelse om indeksregulering.»
I forslagets punkt 5 sluttes med:
«For de første to overtidstimer utenom ordinær arbeidstid.»
I forslagets punkt 6:
«De nye tariffavtaler gjøres gjeldende til utløp i 1966.»
Annet punktum;
«Avtalene må inneholde osv.»

H enning Dahl: Vi e r kom m et i søkelyset m ed v å r t forslag  om 
å oppheve m aksim alprisene på k jø ttv a re r. D et kan  synes underlig  
a t v i ta r  denne saken  opp, m en det e r vel i g runnen  like  m ye v å r 
som de t e r arbeidsgivernes sak. Vi k jen n er forholdene innen v å r 
bransje . D et e r en in tens kon k u rran se  på  engrosplanet. D et e r ingen 
k a tastro fe  om m aksim alprisene oppheves. K onkurransen  v il ikke 
m edv irke  til a t fo rb ru k ern e  b lir  skadelidende. Og v å r t  fo rbund  m å
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nå, 18 å r e tte r  krigens slu tt, kom m e på  lin je  m ed andre  forbund. 
M aksim alprisene er e t h in d er fo r å få  p risene  ned. V i ser v å r t  
forslag som en fordel også fo r fo rb rukerne . D en m arg in  som n å  e r 
går i engros-hand lernes lom m er. Forslaget v il se tte  oss i en  frie re  
stilling  og e r også på  lin je  m ed LO ’s fram stø t fo r de lavest lønte. 
Vi er e llers in n fo rs tå tt m ed a t forslaget b lir sendt over t il  S ek re
ta ria te t. Også R egjeringen bør få se og v u rd e re  d e tte  forslaget.

Johan B. M agnussen: Jeg  v il g jerne u n d erstrek e  forslagets m ange 
positive sider, sæ rlig  forslaget om å heve de lavest lønte. Vi h a r en 
lav  sats og vi håper på  en endring  fo r å kom m e i ta k t  m ed den 
alm innelige lønnsutvik ling .

Ved tariffoppg jø re t i 1954 fikk  v i i v å r t  fo rbund  e t tillegg. M en 
e tte r  fellesoppgjøret i 1958 og til 1961 h a r b ak ere  og kond ito rer 
b are  h a tt å tte  k ro n er i lønnsglidning. D et sies a t hvis bakerne  og 
konditorene skal ha  e t tillegg, da v il p risene stige. M en de t m å ikke 
bli retn ingsgivende. D et er n ev n t a t v i h a r h a tt  en  lønnsglidning 
un d er tariffperioden , m en den e r  ikke kom m et oss ti l  gode. S u b 
sid ieordningen h a r  s lå tt sk jev t u t  n å r  de t g je lder v å r t  y rke. Jeg  
håper og tro r  a t n å r  d e t g je lder forslagets p u n k t 1, k an  S ek re ta ria te t 
gjøre  e t u n n ta k  slik  a t v i kan  få  re tte t  skjevhetene.

Roald H alvorsen: Jeg  h a r  ikke så m ye å u tse tte  på  ram m en som 
på form en i S ek re ta ria te ts  forslag. D et er noe inkonsekvent å hevde 
a t de t e r nødvendig m ed en tekn isk  revisjon. V i i v å r t  fo rbund  h a r 
forsøkt forhandlinger, m en er ikke kom m et noen vei. Vi h a r  h a tt 
å tte  m øter om likelønnsspørsm ålet u ten  å kom m e til  noe resu lta t. 
D et sies a t R egjeringen  ønsker et fellesoppgjør, m en g jør ikke 
arbeidsg iverne også det?

Jeg  e r enig i a t de lavest løn te  få r  en hevning. For oss som e r et 
likelønnsfag synes de t å v æ re  e t r ik tig  sosialt syn. M en n å r  m an 
snakker om sam ordnet forbundsvis oppgjør, så skal m an ikke 
u n d erv u rd ere  arbeidsgiverne. Vi kom m er s ik k ert d it v i kom  i vår, 
a t arbeidsg iverne p resser de t opp i toppforhandlinger. Jeg  e r enig 
i hovedlin jene i forslaget, m en jeg  ønsker LO ’s ledelse s te rk e re  inn  
i b ilde t også ved u tfo rm ingen  av de enkelte  fo rbunds k rav . S lik  
form en i fo rslaget er, u tlev e re r v i oss t i l  m otparten . Jeg  v il se tte  
fram  følgende forslag:

«1. Representantskapet anbefaler at forbundsvise oppgjør finner sted i 
1964, og forutsetter at de enkelte forbund legger fram sine enkelte 
forslag til nye tariffavtaler for LO innen utgangen av januar 1964.

2. Det stilles krav om et generelt lønnstillegg. Dessuten forhandler 
forbundene om et lavtlønnstillegg og om en høyning av m instelønns
satsene, tilpasset de enkelte tariffområder.

Nåværende punkt 4, 5 og 6 blir uforandret punkt 3, 4 og 5.
6. Sekretariatet anmodes om å følge utviklingen og — i samråd med 

Tariffrådet og de interesserte forbund — treffe de tiltak som situa
sjonen etter hvert måtte kreve.»
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W illard K ristiansen: For så v id t e r jeg  enig i S ek re ta ria te ts  opp
legg, m en ved rep resen tan tskapsm øtet i 1962 v a r  vi enige om å 
k reve  k o rte re  arbeidstid . Nå innbys v i til å la  denne sak u tredes av 
en offentlig  kom ité. D essuten — på arbeidsplassene e r stem ningen 
e tte r  G erhardsens m o terk læ ring  i å r a t feriespørsm ålet e r fo rt løst, 
m ens arbeidstidsspørsm ålet u tsettes.

Jeg  synes a t R epresen tan tskapet skulle k reve  helau tom atiske 
indeksbestem m elser og a t sam m e bestem m elser bør g jelde for 
offentlige som p riv a te  arbeidstakere. Jeg  se tte r fram  følgende 
forslag:

Siste avsnitt endres til:
• To-årige avtaler må inneholde helautomatiske indeksreguleringsbe- 

stemmelser som i sitt prinsipp er de samme både for privat og offentlig  
arbeidsliv.>

B jarne A ndresen: D et fo rbauser meg a t de helkon tinuerlige  sk if t
a rbeiderne  ikke b lir n ev n t m ed e tt ord. D et snakkes om solidarisk  
lønnspolitikk. Men da m å s ta t og kom m une kom m e i sam m e b å t som 
industrien . D et v ille  e llers vel væ re  like g re itt om to -  og tre -sk if ts -  
arbeidere  hadde kom m et i sam m e kasus som helkon tinuerlige  a rb e i
dere. Jeg  tilla te r  m eg å sette  fram  d e tte  forslaget:

«Helgedagstillegget for helkontinuerlige skiftarbeidere skal forhøyes 
fra 75 prosent til 100 prosent.

Arbeidstiden for helkontinuerlige skiftarbeidere skal nedsettes til 40 
timers uke.»

F redrik  W esterlund: E tt-  og to -sk iftsa rb e id ern e  h a r nøyaktig  den  
sam m e arbeidstida  i dag som fø r arbeidstidsfo rkorte lsen  f ra  48 til 
45 tim ers uke. De arbe ider dessuten  295 dager i åre t, d e t tro r  jeg  
ingen andre  g rupper i d e tte  lan d e t gjør. N år d e t g je lder p u n k t 5 
i S ek re ta ria te ts  innstilling  v il jeg  si a t overtidsarbeidet bør begrenses 
så m ye som m ulig. D et e r  n å r  a rbeidet forseres a t u ly k k en e  in n 
treffer. Vi bør h e lle r gå in n  fo r sikringsbestem m elser ifølge A rb e i
dervernloven.

I den nye H ovedavtalen  bør v i få inn  bestem m elser som sik re r 
ansienn ite ten  for de an sa tte  og b esk y tte r dem  m ot tilfeld ige opp
sigelser. Jeg  se tte r fram  følgende forslag:

«Representantskapet, som er sam let til møte 2. og 3. desember 1963, 
pålegger LO’s forhandlere å ordne opp i den misforståelse som oppsto 
ved overgang fra 48 timers uke til 45 timers uke for ukekontinuerlige 
rundskiftarbeidere, 1. og 2. skiftarbeidere som arbeider helgedager og 
høytidsdager.

Ved første utløp sies Hovedavtalen opp. Man må få inn i den nye 
Hovedavtalen bestemmelser som sikrer de ansatte mot vilkårlig opp
sigelse fra bedriftens side og som sikrer ansienniteten.

Det må rettes henstilling tl Regjeringen at den arbeider for å få lov
bestemmelser som klart gir uttrykk for bedriftseiers ansvar overfor
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ansatte og samfunn. Ved vanskjøtsel må man få liknende bestemmelser 
som Jordloven har.

Arbeidervernlovens bestemmelser om vernetiltak og sikringsbestem
melser må skjerpes.

Adgang til å benytte overtid må det bli m ye strengere bestemmelser 
for.»

Ragnvald  A ndersen:  Form annen  nevn te  a t u tv ik lingen  kunne ta  
andre  veier. D et e r så, og hv ilke  m u ligheter h a r  v i fo r å få  kom pensa
sjon for prisstigningen? Jeg  skal ikke kom m entere  de forsk jellige 
forslag. Både n å r de t g je lder fellesoppgjør og forbundsvise oppgjør 
tro r  jeg  a t pa rten e  k an  ha  re tt. M en ved forbundsvise oppgjør vil 
de t vel bare  væ re  m ulighet fo r å re tte  opp tekn iske  ting.

A lle som ligger un d er g jennom snittslønningene h a r  ikke h a tt  m u 
lighet fo r en lønnsglidning. H vorfor skal v i bli avspist m ed 2,5 til 
3 prosent, m ens and re  få r  opptil 20 prosent?

K laus K jelsrud: Bøe spu rte  om de t ikke b le  for k o stb a rt a t sakene 
ble løst på  det politiske p lan. En overfla tisk  vu rdering , tro r  jeg. 
H usk dette : Da R egjeringen G erhardsen  ble s ty rte t, b le nyheten  
m o tta tt m ed fo rferdelse  og raseri hos jevne  arbeidsfolk. D et ble en 
stem ning som v i a ld ri før h a r  sett. K an  vi ikke like g jerne spørre 
om vendt. E r det rik tig  av fagbevegelsen å  ta  hand  om de populæ re 
tingene og overla te  de upopu læ re  til po litikerne? Vi h a r  s ta tsråd e r 
til stede i dag, og v i k jen n e r de t som  en fordel. Med en  borgerlig  
reg jering  vil NAF få  denne fordelen.

Otto Totland: Jeg  tro r  ikke på  forbundsvise forhandlinger. NAF 
vil v ite  h v a  hele opplegget g år u t på, og nokså sn a rt vil LO og 
NA F kom m e inn  i b ildet. Jeg  a n ta r  a t spørsm ålet om heving av  de 
lavest løn te  m å reises i LO ’s regi. En h e lt annen  tin g  e r  vu rderingen  
av  hva  lav tlønnsg rupper er. E r det Skog- og L and eller typografene, 
som H alvorsen hevdet? Spørsm ålet om heving av lav tlønnsgruppene 
m å e tte r  m in  m ening væ re  en  LO -sak. Og de t bør overveies om den 
fo rhandlingsform  vi h a r i dag bør fo rtse tte . M ed en a rb e id e rreg je r
ing e r vi avskåre t fra  å b ru k e  kam pm id ler som streik . R etn ingslin
jene  bør endres.

Og hvorfor en  helau tom atisk  regulering? D et b e ty r jo  ikke hel 
kom pensasjon, og NAF vil forøvrig  a ld ri binde seg til hel kom pen
sasjon for prisstigningen.

R udo lf E riksen: Jeg  h a r  k o n sta te rt a t  ram m en om S ekre ta ria te ts  
forslag  h a r  få tt  god tilslu tn ing . L av tlønnsgruppene h a r  v æ rt fram m e 
i m ange oppgjør. Spørsm ålet e r om  v i h a r g å tt fo r s te rk t in n  for 
disse gruppene. Hvis S ek re ta ria te ts  forslag  in n eb æ rer a t de enkelte 
fo rbund  skal ta  spørsm ålet opp, m å jeg  si a t de t m ak ter de ikke. 
Da m å vi ha LO ’s støtte.

Innen  v å r t  fo rbund  tro r  jeg  a t f le rta lle t v ille  ha fo re tru k k e t k o rte re  
arbeidstid  fram fo r lengre  ferie. D et e r sagt h e r a t enke lte  h a r  h a tt
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48 tim ers a rbeidstid  ink lusive spisetid, slik  a t 45-tim ersuken  ikke 
e r b litt  t i l  fordel fo r dem . M en m ange h a r  lengre  arbeidstid . H vorfor 
kan  ikke de p riv iligerte  g ruppene vise l i t t  tilbakeho ldenhet og unne 
an d re  g ru p p er å kom m e e tte r?  S o lidarite t m å bli noe m er enn  e t ord.

Sigurd  Lønseth: V årt fo rbunds overenskom st m ed NAF lid e r av 
en del svakheter, sæ rlig  det forhold a t u ten landske  m usikere  kom 
m er h it og få r  engasjem ent på andre  v ilk å r enn  det vi k rev e r for 
v åre  m edlem m er. Ved revisjonen i 1964 m å vi kom m e b o rt fra  
dette . Jeg  tro r  de t e r form ålstjen lig  om M usikerf or bundet holdes 
u ten fo r den  alm innelige ram m en. V årt s ty re  h a r  behand le t saken 
og håper a t LO ’s rep resen tan tsk ap  vil resp ek te re  v å r t syn.

Johan Skrede: Da m an kom  m ed i bevegelsen i 30-årene, b ru k te  
m an u ttry k k en e  kam era tskap  og so lidarite t mye. I dag e r begre
pene u tvannet. Ved d e tte  oppgjøret m å m an i fø rste  rek k e  ta  hensyn 
til de lavest lønte. A t m an h a r ti l  h ensik t å g jøre  det, m å bli m er 
enn  en ju leh ilsen . La de ikke bli skuffet u tp å  nyåre t. De lavest 
lønte k an  ikke  leve av  løfter.

A rne  Barlie: L a ikke u ttry k k e t so lidarisk  lønnspolitikk  bare  væ re  
m unnsvæ r.

N ordahl nevn te  i sin inn ledning  den svenske ordningen m ed 
karensdager. Hos oss er det skam m elig a t vi ennå ikke h a r  få tt  
o rdnet d e tte  fo rho ldet m ed a t m an m å gå tre  dager fø r m an få r 
syketrygd . D et ram m er ikke m inst de lavest lønte.

Jeg  vil også nevne R egjeringens opplegg til  heving av  p rog re- 
sjonsgrensen. D et legger også en byrde på  de lavest lønte n å r  m an 
skal oppnå sk a tte le tte lse r in n til 30 000 k ro n er i årsinn tek t.

Lage Haugness: U tv ik lingen  følger ikke alltid  v åre  opplegg. 
S ek re ta ria te t innstilling  m arkere  e t n y tt syn. D en s lå r fas t a t vi ta r  
konsekvensen av den  situasjonen  som foreligger. Jeg  v il likevel p å 
peke a t p a r tie t h a r  ta t t  opp saker i sin m o terk læ ring  i å r  som burde 
ha  v æ rt frem m et gjennom  LO. Vi m å ta  d e tte  alvorlig. H adde vi ta t t  
saken  opp og b litt avvist, v ille  det v æ rt r ik tig  å ta  saken  opp politisk. 
N år vi nå  få r  lengere  ferie  og k o rte re  a rbeidstid  u ten  a t det e r gå tt 
g jennom  de faglige instanser, kom m er vi i en uheld ig  stilling  overfor 
v å r m otpart. M otparten  kan  på  denne m åten  a ld ri v ite  h v a  vi vil 
reise på det politiske p lan  og vil n a tu rlig  nok ha  le tte re  fo r å si nei.

E tte r hva  jeg  fo rs tå r e r Lønseth  og H alvorsen de eneste som ta r  
avstand  fra  S ek re ta ria te ts  forslag. D et ty d e r på  en  gledelig u tv ik 
ling. Jeg  e r enig m ed T otland i a t vi m ang ler en u tred n in g  av hva 
lav tlønnsgruppene egentlig  er. Jeg  m ener a t det e r u tv ik lingen  m el
lom  tariffoppg jø rene som skaper lavtlønnsproblem ene. De k an  ikke 
u te lukkende  løses på tariffbasis, også and re  ting  sp iller inn.

Johan M. Bøe: Jeg  m ener selvfølgelig a t det e r en lykke å ha  en 
arbeiderreg jering . M en det jeg sa v a r a t v i m å finne spesielle goder
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som  k an  kom m e in n  i v å r overenskom st slik  a t det fram stå r som en 
fo rdel å væ re  m edlem  av LO.

Per A ndersen: Vi er på  det rene  m ed a t he lau tom atisk  indeks
regu le ring  ikke b e ty r fu ll kom pensasjon. M en jeg m ener a t vi skal 
h a  anledning  til å v ite  hv ilken  dekn ingsgrad  vi k an  ven te  å få. Vi 
m å ikke kom m e i sam m e situasjon  som e tte r  ta riffrev isjonen  i 1958, 
da  vi fikk  en dekningsgrad  på  62 prosent. De p risd rivende k re fte r  
m å v ite  a t om prisindeksen  stiger, så vil det u tløse k rav  om kom 
pensasjon.

Roald H alvorsen: Jeg  m ener a t LO bør sile forslagene så ingen 
«ville» forslag n å r NAF.

K laus K jelsrud:  Lage H augness sa a t sakene fø rst skulle fo r
søkes løst g jennom  LO og så even tuelt legges over til R egjeringen. 
M en e r det v irkelig  nødvendig å dem onstrere  v å r svakhet slik?

Erling Frogner: Jeg  v il g jøre oppm erksom  på a t m an også for 
ukelønte m å få  bestem m elser som for 1. og 17. mai. I v å r in dustri 
h a r kv innene i s jokoladeindustrien  ren e  akkorder. K vinnene i 
tobakk industrien  h a r produksjonsprem ier, m en få r  bare  v anlig 
betaling  på  helgedager u tenom  1. og 17. m ai. V æ r oppm erksom  på 
P ettersens forslag, slik a t vi k an  få  s lå tt v å r t syn fast u tad.

E rik  E riksen: E r det slik  a t fo rbundene skal forhand le  om et 
lavtlønnstillegg? Vi bør vel på fo rhånd  få  v ite  hva  som skal k reves 
generelt. H vis forbundene skal forhand le  h v er fo r seg, spørs de t om 
det hele ikke strander, som i 1963.

Einar Gerhardsen: E t p a r d eb a ttan te r h a r  v æ rt inne på spørs
m ålet om R egjeringens stilling. En h a r  sag t a t m an ville  ha  fo re 
tru k k e t k o rte re  a rbeidstid  fram fo r lengere  ferie. D ette e r det delte  
m eninger om, både innen  LO og partie t. Feriespørsm ålet e r d rø fte t 
inngående, og alle  forhold  ta t t  i b e trak tn in g  fan t vi det rik tig  å 
program feste  fire  ukers ferie. R egjeringen  h a r  bedt kom itéen kom m e 
m ed en sm idig form ulering  m ed valgm uligheter, slik  a t m an kan  
velge m ellom  fire  ukers ferie  e ller å ta  den fje rd e  uken  u t som f r i 
lørdager.

D et sies h er a t m ange hadde v en te t en  lov om fire  ukers ferie. 
Ja , de t e r også m eningen, m en lovforslaget v a r ikke k la rt. Og vi 
syntes det ville væ re  rik tig  å ta  alle  p a r te r  i arbeidslive t m ed på 
å u trede  spørsm ålet først. R egjeringen  reg n er m ed å legge forslaget 
fram  og få  de t v e d ta tt innen  m ai neste  år, da opptjen ingen  m å ta  til.

La m eg tilføye: A rb e id e rp a rtie t og R egjeringen  h a r  a lltid  lag t v ek t 
på å få  g jennom ført sine p rogram m er til 100 prosent.

En d eb a ttan t h e r h a r  n evn t fo rslaget om en progresjonsgrense 
ved 30 000 kroner. D et e r bare  et forslag fra  en  kom ité, og dessuten 
k n y tte t sam m en m ed en om legning av skatteloven. Selv om det er
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politisk  r ik tig  å endre progresjonsgrensen, b lir det ikke ta le  om å 
gå så langt.

Vi h a r  e rfa rin g er fra  m ange å r  tilbake  om a t de t e r uheldig at 
lønnsoppgjøret kom m er først. N år jo rd b ru k ern e  og fiskerne  h a r få tt 
sine p rise r regu lert, b lir re su lta te t en prisøkning  som er uheld ig  for 
lønnstakerne. L ønnstakerne er derfo r in te ressert i a t m an før av 
ta lene  godtas vet hva  m an k an  regne med. D erfor e r sam ordningen 
av oppgjørene i tid  de t v ik tigste. R egjeringen, som o p p tre r som m ot
p a r t overfor bøndene, ser det derfo r som v ik tig  å få  p artene  ti l  å 
se de t hele i sam m enheng. For å få de tte  til, m elder behovet seg for 
fellesoppgjør. D ette h a r  R egjeringen g itt u ttry k k  for, m en det er 
ikke snakk  om en  sam ordning av forhandlingene.

Lage Haugness:  Roald H alvorsen vil a t LO ’s adm inistrasjon  skal 
sile forslagene fra  forbundene. D et er ikke noe ree llt s tandpunkt. 
K ravene m å forbundene selv vurdere . Til K je lsrud  v il jeg  si a t det 
e r ikke fo r å dem onstrere  faglig svakhet a t LO bør ta  tingene opp 
før de k jøres over på  de t politiske p lan. M en de t e r for å få  k la r 
h e t overfor v å r m otpart, slik  a t de fo rs tå r a t vi kan  gå den politiske 
vei om vi ikke k la re r  det på annen m åte.

A lfred  Nilsen: Vi m å ta  erfaringen  fra  å re ts  oppgjør. F orbundene 
kom  i vanskeligheter, og forslaget som ble sendt u t ble v ed ta tt m ed 
s to rt fle rta ll. F orhandlingsform en m å n å  i støpeskjeen. E tte r  de 
gam le reglene e r de t forbundene som fø rer fo rhandlingene på et 
ree lt g runn lag  og m ed LO ’s tilla te lse  v a rs le r og iv e rk se tte r a rbe ids
stans. D enne m etode e r an takelig  ikke b ru k b a r i dag. En tred je  
p a rt, sam funnet, e r kom m et in n  i bildet. K onsekvensen av det er 
a t vi m å finne nye veier. D et som foreslås nå  e r en  kom binasjon. 
F orbundene v il kom m e opp i en vanskelig  forhandlingsm essig  posi
sjon, slik  som de t sk jedde i år. M ed de e rfa rin g er vi h a r gjort, 
b u rde  vi e tte r  m in m ening innse a t veien om forbundsvise oppgjør 
e r u fa rb a r og h e lle r ta  fellesoppgjør fu llt u t. Så kunne vi heller 
kople forbundene inn  m ed den  tekn iske  regu lering  som v a r nød
vendig. D essuten, hvis fe llesforhandlingene ikke  fø rte  fram , kunne 
m an kom m e inn  m ed de gam le forbundsvise oppgjør m ed LO ’s m a k t
ap p ara t bak. M en det e r h e r så m ange tak tisk e  hensyn  og forhold 
som sp iller inn, a t jeg  ikke h a r v ille t ta  noen dissens.

H åkon Bjordal: M ed tid ligere  e rfa rin g er ve t vi a t arbeidsg iverne 
ikke e r in n s tilt på  å løse sakene gjennom  forbundsvise fo rh an d 
linger. Hvis nå  denne gang de forbundsvise fo rhand linger b lir  b ru tt, 
hva  så? H vordan  vil lav tlønnsspørsm ålene bli iv a re ta tt under felles
forhandlingene? In n en  k jem isk  e r det m ange g ru p p er som  tjen e r 
u n d er 6 k ro n er tim en og disse bør det slås e t slag for. Hvis arbeids
g iverne avviser fo rbundskravene, bør m uligheten  holdes åpen til å 
løse saken på L O -planet.
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Ingolf Holthe:  A lle her h ar snakket de lavest løntes sak. F o r
m annen  re fe re rte  et sk riv  fra  K jø ttindustria rb e id erfo rb u n d et, og 
jeg  kan  fo rstå  de tte  forslaget. M en jeg  m ener de t e r r ik tig  a t vi 
ennå h a r en viss form  for p riskontro ll, ikke m inst av  hensyn til de 
lavest lønte. E llers m ener jeg a t de t bør kom m e s te rk t fram  a t m an 
ikke bare  kan, m en a t m an skal  fo rhand le  om å heve lav tlø n n s
gruppene.

Konrad Nordahl:  Det v ar en h er som spu rte  om kvinnene skulle 
h a  sam m e tillegg som m enn. Selvfølgelig. Vi e r ferd ig  m ed de tid e r 
da m an sk ilte  m ellom  m enns og kv inners lønninger. L a de t væ re  
k lart! Vi k rev er et g enere lt tillegg som g jelder a lle  arbeidstakere.

D ebatten  h er h a r v æ rt god. M eningene h a r v æ rt delte, m en det 
v ille  ha  v æ rt noe galt om det i en så rep resen ta tiv  forsam lig som 
denne ikke skulle ha  v æ rt delte  m eninger. Im id lertid , vi m å kom m e 
fram  til et forslag, e t vedtak. Og om det ikke b lir enstem m ig, m å 
det ia llfa ll få  e t så sto rt fle rta ll bak  seg a t det k an  få  en tils trekke lig  
au to rite t.

D et bem erkes at forslaget er lite  k o n k re t form et. Ja , det e r r ik 
tig nok. Vi h a r fo rm et forslaget slik  a t v i kan  tøye de t i begge 
re tn inger. Noen tro r  a t n å r m an v ed ta r e t fo rslag  her, så e r det 
bare  fo r N orsk A rbeidsgiverforening å sk rive  under. Så enkelt er 
det ikke.

M an spør hva  et sam ordnet forbundvis oppgjør er. I 30-årene 
hadde vi som regel sam ordnede forbundsvise oppgjør. F orbundene 
fo rhand le t hver for seg, m en avstem ningen  v a r felles. Nå k an  jeg 
ikke garan te re  noe for neste års oppgjør. I å r  ville  ikke arbeids
giverne fo rhandle  m ed de enkelte  forbund. Men jeg går u t fra  at 
arbeidsg iverne ikke vil in n ta  sam m e s tan d p u n k t i år. V år m ening 
e r a t fo rbundene skal forhand le  og løse en  del av sine problem er. 
Jeg  m ener så a t LO bør kom m e i forhandlingsposisjon, så få r  vi 
se hvordan  NAF vil stille  seg. N år det g jelder de store, sen tra le  
spørsm ålene, regner jeg ikke m ed a t vi kom m er fram  til noen løs
ning før k lokken  er «fem på tolv». Og da m ener jeg ikke tid s
punk te t, da m ener jeg øyeblikket før arbeidsstans k an  settes i verk.

Roald H alvorsen vil ha  forbundsvise oppgjør. H an er rik tignok  
villig  til å gi LO stor innfly telse. M en det e r en um ulig tan k e  at 
v i i LO skal avgjøre hva  som e r rim elig  og ikke rim elig  av k rav  
fo rbundene stiller. Og n å r H alvorsen vil stille  k rav  om forbundsvise 
oppgjør, så vet vi ikke r ik tig  om  d e tte  k an  bli resu lta te t. Da bør 
vi he ller ikke gå inn  på  tanken .

T ar vi forbundsvise oppgjør vil det tro lig  resu lte re  i at de best 
.stilte g ruppene vil oppnå m est, m ens de dårligst stilte  ikke vil 
oppnå noe sæ rlig . Og v i v il se, som i 1961, a t de forbund  som 
kom m er seinest m ed, v il få  den stø rste  delen  av kaka. D et v ak te
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forargelse og kritikk. N år hvert forbund slåss for seg, blir det ikke 
til gavn for de lavest lønte.

Det som fikk oss til å velge denne linjen var at vi i løpet av 
apidl 1964 vil kunne få en noenlunde oversikt over situasjonen. T ar 
VI det «over lang», vil bøndene utpå høsten sette fram  krav  med 
grunnlag i de beste resultatene som er oppnådd av oss. I Sverige 
har m an hatt samordnede oppgjør i mange år. Der avgjøres sakene 
pa topplanet, uten at forslagene blir sendt u t til medlemmene til 
avstemning. Og likevel øker medlemstallet. Så det er ikke her fo r
klaringen på stagnasjonen i medlemstilgangen til LO ligger I 
Sverige overlater man til Sekretariatet å fordele det man oppnår. 
Hos oss kan selvfølgelig nye m etoder godt tenkes. Men vi er ikke 
kommet så langt at nye m etoder kan innpasses i kommende ta riff
oppgjør. En ordning som svenskenes, vil kreve en stor m aktkonsen
trasjon, iallfall i de enkelte forbund, og det tro r jeg ikke våre 
medlemmer vil gå med på. Stort sett tro r jeg den linjen vi har 
trukket opp er den riktige.

Jeg skal så ta for meg de forskjellige forslag.
K jøttindustriarbeiderforbundets forslag vil jeg foreslå oversendt 

Sekretariatet.
Åge Pettersens forslag kan jeg godt erklæ re meg enig i hva 

angår realiteten.
Ingvald Hansens forslag om Tariffrådet og indeksreguleringen kan. 

jeg ikke tenke meg at noen i Sekretariatet har noe mot. Men hans 
forslag om lavtlønnstillegget kan jeg ikke godta. Her vil NAF kan
skje sette et tak. Forbundene må reise de krav  som ligger til re tte 
innen de forskjellige organisasjonsområder.

Roald Halvorsens forslag kan vi ikke gå med på.
W illard Kristiansens forslag vil jeg foreslå oversendt Sekretariatet.
Eivind Strømmens forslag vil jeg også foreslå oversendt Sekre

tariatet. Hans forslag om formulering av overtidsbestemmelsen 
rokker i betenkelig grad den form ulering vi omsider har oppnådd 
enighet med arbeidsgiverne om.

Bjarne Andersens forslag innebæ rer et typisk forbundskrav, som 
selvfølgelig vil få LO’s støtte. Men hans krav  om 40 tim ers uke tro r 
jeg ikke vi kan oppnå uten gjennom lovgivning. Jeg  foreslår for
slagene sendt Sekretariatet.

F redrik  W esterlunds forslag høres jo svæ rt pent ut. Men jeg 
tro r ikke vi kan reise dette som tariffkrav. Jeg vil im idlertid ikke 
ha forslaget nedstemt. Det må om nødvendig tas opp ved revisjonen 
av Hovedavtalen. Jeg foreslår forslaget oversendt Sekretariatet.

La meg til slu tt si at lavtlønnsproblem et aldri kan løses gjennom 
noen tariffrevisjon. Problem et må avgjøres av næringsgrunnlagets 
Det viser seg at vi har det samme problem for nøyaktig de samme-
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grupper i en rekke forskjellige land. Det vi kan gjøre er å søke å 
re tte  opp stillingen ved tariffrevisjonen, m en det b lir ingen varig 
løsning.

Jeg ta r så Sekretariatets forslag med de foreslåtte endringer opp 
til votering.

V otering:
Forslaget fra K jøttindustriarbeiderforbundet b le enstem m ig v ed 

ta tt oversendt Sekretariatet.
W esterlunds forslag  likeså.
Eiv. Strøm m ens forslag likeså.
B jarne A ndresens forslag likeså.
A ge P ettersen s forslag b le ved tatt h va rea liteten  angår.
Ingvald  H ansens forslag, første del, b le  enstem m ig ved tatt. A n 

nen  del av forslaget b le ved tatt oversendt Sekretariatet.
W illard K ristiansens forslag b le  ved tatt oversendt Sekretariatet.
Roald H alvorsens forslag b le forkastet m ot 1 —  en —  stem m e.
Sekretariatets forslag m ed de ved tatte endringer b le deretter en 

stem m ig vedtatt.

Møtet hevet kl. 17.50.

FORM IDDAGSM ØTET TIRSDAG  3. DESEM BER

Møtet ble åpnet kl. 9.00 og ledet av Konrad Nordahl. Sekretæ r 
Einar Strand  leste protokollen fra  forrige møte. Den ble enstemmig 
godkjent.

Sak 2.
A N K E SA K  FRA NO RSK  KJEM ISK  INDUSTRIARBEIDER

FO RBUND

vedrørende voldgiftsnem ndas k jenn else av 9. februar 1961 angå
ende organisasjonsforholdene ved  N orsk Y tong A /S , N orsk S iporex  
A /S  og A /S  N orsk Leca.

Konrad Nordahl refererte følgende:
«Den 9. februar 1961 behandlet LO’s voldgiftsnemnd saken, og 

kjennelsen hadde følgende slutning:
«1. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund skal organisere arbei

derne ved Norsk Ytong A /S  og Norsk Siporex A /S.
2. Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund plikter å sørge for at 

overføring av forbundets medlemmer ved de to nevnte bedrifter 
til Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund blir gjennom ført 
innen utløpet av kommende tariffperiode.»
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S ek re ta ria te t behandlet voldgiftsnem ndas k jennelse  i s itt m øte 
6. m ars 1961, og tok  den  til e tte rre tn in g .

A n k e r  N o rd tved t  fram ho ld t a t saken v a r re is t på  e t re n t p rin 
sip ielt g runn lag  for å gi den  en re n t organisasjonsm essig behandling.

K ongressen i 1957 u tsa tte  saken. V årt u tgangspunk t h a r he le  tiden  
v æ rt a t fram stilling  av le ttbe tong  og gassbetong e r  en  re n  k jem isk  
prosess. K ongressen vedtok  befaring  av bedriftene, og e tte r  denne 
kan  jeg  fo rtsa tt ikke se a t de t e r noe som b estrid e r a t d e t e r en 
k jem isk  industri.

B ygn ingsindustriarbeiderfo rbundet e r e t re n t fagforbund. K jem isk 
e r e t re n t fab rikkarbe iderfo rbund . U tv ik lingen  i de siste årene h a r 
v æ rt rivende, og v å r t  fo rbund  v il overta  om råder som tid ligere  lå  
un d er andre. Jeg  nevner p last som e tte r  h v e rt ov erta r trea rtik len e . 
Vi h a r kansk je  ikke v æ rt fu llt så pågående som enkelte  and re  fo r
bund, m en denne saken  m ener v i e r av så p rinsip ie ll be tydning  at 
vi vil fø re  den  fram .

Saken g je lder i ko rh e t a t fram stilling  av le ttbe tong  ved N orsk 
S iporex A /S , som e r en fo rtse tte lse  av K ris tian ia  Sem entfabrikk , 
h a r  h ø rt inn  u n d er v å r t  organisasjonsom råde siden 1923. Y tong 
s ta r te t i 1952 m ed sine ansa tte  som m edlem m er i v å r t forbund. 
N orsk Leca fram stille r nøyaktig  d e t sam m e som lettbetong , og det 
e r e tte r  v å r m ening en ren  k jem isk  prosess. Jeg  v il nedlegge p å 
stand  om a t de ansa tte  ved disse b ed rifte r h ø rer inn  im der N orsk 
K jem isk  Industria rb e id erfo rb u n d  og a t voldgiftsnem ndas k jennelse  
b lir  opphevd.

Rasm us Solend: D enne saken  h a r g å tt i langdrag , og det kan  
kansk je  skyldes oss. Saken ble i v irkeligheten  avg jo rt av K ongressen 
i 1957, m ed forbehold  om befaring, og sam m e konklusjon ble tru k k e t 
e tte r  befaringen. E tte r voldgiftsnem ndas k jennelse  av 9. feb ru a r 
1962 hø rer de nevn te  g rupper inn  under v å r t organisasjonsom råde. 
Vi h a r en rekke  sm åbedrifter som p roduserer L eca-stein , og de h a r 
f ra  fø rste  stund  so rte rt un d er oss. Vi v ille  kom m e opp i sto re  vansker 
om  N ord tved ts fo rto lkn ing  sku lle  legges til grunn. A t en  bed rift 
legger en k jem isk  analyse til g ru n n  fo r sin produksjon, e r ikke t i l 
strek k e lig  til å ka lle  den  en  k jem isk  bedrift. Vi e rk jen n e r g jerne 
a t de t e r b ed rifte r innen v å r t  om råde som e r  k jem iske, m en jeg  v il 
ikke gå inn  på noen argum entasjon  her. Jeg  b er om a t vo ldgifts
nem ndas k jennelse  b lir ta t t  til følge.

A n k e r  N ord tved t:  Solend sier a t de ved befaring  kom  til sam m e 
konklusjon. D et e r ikke h e lt rik tig . N orsk  Y tong A /S  e r  en typ isk  
k jem isk  bedrift.

V otering:
A nken ble fo rk aste t m ot 9 stem m er.
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Sak 3.
FAGORGANISASJONENS PEN SJO N SK A SSE

Ved behandlingen  av denne saken  deltok  i m ø te t personalets 
rep re sen tan te r i s ty re t for pensjonskassen, A n n a  N egård  og G udrun  
S ten v ik .

A l f  A ndersen: D et kunne væ re  fris ten d e  å gå en del i d e ta lje r n å r 
de t g je lder pensjonskassen, m en de endringer som er fo res lå tt e r 
så enkle  a t jeg  ikke finner de tte  nødvendig  på det nåvæ rende 
tid spunk t. D ette v il v i kom m e tilb ak e  til på e t senere  tidspunk t. 
Fagorganisasjonens pensjonskasse h a r 26 å r  bak  seg. I denne 
tiden  e r det fo re ta tt en  rek k e  endringer, m en a ld ri en d rin g er i så 
rad ik a l re tn ing  a t den k an  godkjennes som p riv a t pensjonskasse i 
henhold  ti l  skatteloven. D epartem entets reg le r fo r godkjennelse av 
p riv a te  pensjonsordninger i henhold  til skatte loven  er m eget strenge 
og inneholder b lan t annet fire  bestem te hovedkrav  som m å e t te r 
kommes.

For det fø rste  skal pensjonskassen ha  fo rsik ringstekn isk  dekning 
fo r kassens forp lik te lser, dernest skal det innføres e iendom srett til 
opptjen te  pensjonsre ttigheter. For det tred je  skal opptjen ingstiden  
væ re  m inst 30 å r og for det fje rde  skal de t ikke væ re  lavere  a lders
grense enn  67 år. Ingen  av  disse fo rp lik te lser h a r Fagorganisasjo
nens pensjonskasse k u n n e t innfri.

Pensjonskassens s ty re  nedsatte  i f jo r en ved tek tskom ité  som fikk  
i oppdrag å rev idere  kassens ved tek ter. K om itéen h a r arbeidet u t 
fra  de fo ru tse tn inger a t kassens v ed tek te r skulle kunne  godkjen
nes som p riv a t pensjonsordning. Im id le rtid  kom  m eldingen om 
nedsette lse  av folkepensjonskom itéen, og i og m ed a t denne a lle 
rede i høst skulle forelegge en innstilling  fan t pensjonssty re t det 
m est hensiktm essig å u tse tte  en hel rev isjon  av kassens v ed tek te r 
in n til folkepensjonsspørsm ålet er m er avk lart.

Fagorganisasjonens pensjonskasse om fa tte r i dag ca. 1000 m ed
lem m er. A v disse e r de t 226 pensjonister, de t v il si a t egenpen- 
sjon ister og enkepensjonister i dag u tg jø r 26 prosen t av de aktives 
an tall. D ette ligger lan g t over hva  forholdet e r i de fleste p en 
sjonskasser. Da FT P  ble s ta rte t regne t en  m ed a t pensjon istbestan- 
den  ville  u tg jø re  ca. 10 prosen t av de aktive.

U nder henvisning til det som e r sagt og til a t m an om k o rt tid  
m å regne m ed en obligatorisk  folkepensjon h a r  pensjonssty re t kun  
fo reslå tt to  end ringer i ved tek tene. P ensjonssty re t fin n er det r ik 
tig  nå  å slå fast eiendom sretten  til opp tjen te  pensjonsre ttighe te r 
og henv iser h e r ti l  prem issene i det forslag  som er lag t fram . 
R epresen tan tskapet v il om ikke sv æ rt lenge m åtte  kom m e tilbake  
til pensjonskassens ved tek ter, idet m an  m å regne m ed a t n å r  fo lke-
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pensjonen skal bli obligatorisk  og om fatte  hele folket, m å de be
s tående pensjonskasser, derib lan t også Fagorganisasjonens p en 
sjonskasse, om dannes til en suppleringsordning.

A v forslaget fram går a t vi fo reslår a t den  nåvæ rende § 9 i ved
tek tene  skal u tgå  og der inn tas bestem m elser om oppsatt pensjon. 
Fagorganisasjonens pensjonskasse k an  ikke væ re  bek jen t av å 
unn la te  å innføre  denne regel.

Fagorganisasjonens pensjonskasse h a r  h ittil fu lg t et annet p rin 
sipp, nem lig a t en  pensjonsforsikret ved  sin fra tred e lse  fø r p en 
sjonsalder kan  få  s itt innsko tt tilbakebe ta lt, m en d e tte  prinsipp  
h a r lite  e lle r in te t å g jøre  m ed selve pensjonsprinsippet. D et er 
pa det tid sp u n k t da den  forsikrede n å r  a ldersgrensen  a t pensjonen 
skal tre  i funksjon. Ved å følge pensjonsstyrets forslag vil m an nå' 
kom m e i overensstem m else m ed vanlige pensjonsreg ler ved a t § 9 
endres slik  a t m edlem m er som fra tre r  sin stilling  e tte r  k o rte re  
m edlem skap enn tr e  å r  ikke få r  pensjonsre ttighe te r og he lle r ikke  
re t t  til tilbakebeta ling  av innskott. D erim ot vil m an i henhold  til 
p u n k t 2, n å r  e t m edlem  f ra tre r  sin stilling  e tte r  m inst tre  års m ed
lem skap u ten  re tt  til s traks begynnende pensjon få  re tt  til oppsatt 
pensjon, det v il si re tt  til opptjen te  pensjonsre ttighe te r som u tg jø r 
så m ange 30.-d e le r av fu ll pensjon som det an ta ll å r  m edlem 
skapet h a r  vart.

N år det g jelder p u n k t 3, e r d e tte  fo rm u le rt av hensyn  til valgte 
tillitsm enn  som ved  beregningen  av oppsatt pensjon k an  få e t t i l 
legg på  inn til 10 å r til den tjen este tid  vedkom m ende hadde ved 
fra tredelsen . De hensyn  som ta le r  for d e tte  er a t tillitsm enn  i de 
fleste tilfe lle r b lir ry k k e t u t av sin stilling  og p lassert i fastlønnet 
tillitsv e rv  i fo rbund  eller LO i en re la tiv  høy alder. Som regel så 
høy at de h a r liten  eller ingen sjanse til å tjen e  opp fu ll pensjon 
fø r de f ra tre r , en ten  de går av før aldersgrensen  e ller at de av en 
e lle r annen g runn  ikke b lir  g jenvalgt.

N år det g je lder endringene i § 11 h a r  d e tte  forbindelse m ed det 
m an vanligvis k a lle r sam ordning av pensjonsordningen. Jeg  skal 
im id lertid  ikke gå inn  på hele d e tte  spørsm ålet om sam ordning av 
pensjoner i lovens forstand , idet pensjonssty re t ikke h a r m ent å 
gå så s tren g t t il  verks som sam ordningsloven fo ru tse tte r. D essuten 
e r  sam ordningsloven så innv ik le t a t d e t e r vanskelig  å redegjøre 
fo r denne u ten  å b ru k e  a lt for lang  tid. B akgrunn  for fo rslaget om 
sam ordning i fo rholdet til a lderstrygden  som forslaget til § 11 
g å r u t på, e r følgende:

Så v id t m an k an  bedøm m e e r de t m eningen a t den kom m ende 
fo lkepensjon skal væ re  en tilleggsordning til a lderstrygden . A l
d e rstrygden  skal danne grunnpensjon  i hele v å r t fram tid ige  p en 
sjonssystem , og det er hensik ten  a t a ldertry g d en  av den  g runn
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skal heves b e trak te lig  og allerede vesentlig  fra  1. jan u a r 1964. 
S ty re t m ener derfo r at n å r  a lderstrygden  endres så vensentlig , må 
tiden  også væ re  inne til en viss sam ordning m ed alderstrygden . 
D et er im id lertid  en abso lu tt fo ru tse tn ing  a t ingen som i dag er 
m edlem  av pensjonskassen skal få m indre enn  de t de ville v æ rt 
be re ttige t til innen  åre ts  u tgang, de t vil si r e t t  til a lderstrygden  i 
den størrelsesorden  den h a r ved u tgangen  av 1963. Pensjonssty re t 
fo reslår derfor: som n y tt p u n k t F  i § 11 a t fu ll pensjon settes ned 
m ed det beløp hvorm ed alderstrygdens grunnpensjon  for ek tepar 
overstiger kr. 5028.00 og enslige kr. 3348.00, d e t v il si den s tø r
relsesorden a lderstrygden  h a r til u tgangen  av dette  år. D ette fo ru t
se tte r im id lertid  a t red u se rt pensjon settes ned  m ed en forholdsvis 
de l av det beløp som full pensjon settes ned  med.

A lf A ndersen re fe re rte  d e re tte r  pensjonsstyrets innstilling  til 
end ring  av § 9 og § 11 og tok opp pensjonsstyrets forslag sålydende:

Fagorganisasjonens pensjonskasse.
I norske pensjonsordninger ble prinsippet om arbeidstakernes uav- 

kortete eiendomsrett til premiereserven knesatt allerede før krigen. Dette  
prinsipp innebærer at den som slutter i tjenesten før pensjonsalder får 
rett til «opptjent pensjon», det v il si pensjon som svarer til den tjeneste
tid vedkommende har hatt. Den premiereserve som er nødvendig for å 
dekke den opptjente pensjon er arbeidstakernes eiendom.

Dette prinsipp er i overensstemmelse med selve pensjonsidéen at enhver 
som har vært medlem av en pensjonsordning har opparbeidet seg visse 
pensjonsrettigheter alt etter opptjeningstid som kommer vedkommende 
til gode ved avgangsalderen.

Dette prinsipp er derfor ført inn i «regler om private tjenestepensjons-i 
ordninger» i henhold til skatteloven og departementet godkjenner ikke 
noen pensjonsordning som ikke har innført eiendomsretten i sine ved
tekter. Hvis man unnlater å følge dette prinsipp v il man heller ikke 
kunne kreve fradrag i skatten for innbetalt premiebeløp.

I Statens Pensjonskasse krevdes det tidligere 10 års tjenestetid for å få 
rett til opptjent pensjon, men fra 1. januar 1959 ble kravet senket til 
3 års tjenestetid. I pensjonstrygden for sjømenn kreves 150 :fartsmåneder 
og i pensjonstrygden for skogsarbeidere 750 premieuker.

De regler om private tjenestepensjonsordninger i henhold til skattelov 
for landet § 44 og skattelov for byene § 38 av 19. desember 1958 har 
følgende bestemmelser når det gjelder eiendomsrett til premiereserve: 
«1. Den som omfattes av en fast pensjonsordning, skal til enhver tid ha 

pensjonsrett på grunnlag av den premiereserve som er oppsamlet 
for ham ved terminvis premiebetaling og ved dekning av naturlig 
premiereserve. Den som omfattes av pensjonsfond, har rett til be
stemte pensjoner såfremt dette følger av bestemmelsene i § 10, avsnitt 
A, annet ledd, eller avsnitt C, tredje ledd, jfr. fjerde ledd.

Pensjonsretten er begrenset etter bestemmelsene i § 8. Bestem m el
sene i foregående ledd er ikke til hinder for at det i forsikringsavtale 
eller pensjonsvedtekter kan tas inn bestemmelse om nedsettelse av 
pensjonsytelsene hvis den pensjonsberettigede får rett til sykepenger 
fra offentlig syketrygd eller fra alm innelig sykelønnsordning.
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2. F or den som går u t av pensjonsordningen, skal p rem iereserven  e ller 
i tilfe lle  vedkom m endes andel av pensjonsfondet, ny ttes til å sik re  
ham  oppsatte pensjonsrettigheter. H vis pensjonsbeløpet ikke fo r noen 
pensjonsform s vedkom m ende v il nå  opp i 240 k roner å re t e lle r 
kon tan tverd ien  av pensjonsrettighetene ikke overstiger kr. 1000.00, k an  
det sk je kontan tu tløsn ing  n å r  de t e r  gått 3 å r  e tte r  fra tredelsen , fo r
u tsa tt a t vedkom m ende i m ellom tiden ikke e r  b li tt  an sa tt hos annen 
arbeidsg iver m ed fas t pensjonsordning. U ten landsk  sta tsborger som 
fra fly tte r  landet, kan  få  kon tan tu tløsn ing  selv om pensjonsbeløpet 
ville b litt s tø rre  enn  240 k roner og fø r den nevn te  3-årsperiode e r  
u tløpet. N år sæ rlige g ru n n er ta le r fo r det, k an  Forsik ringsrådet sam 
ty k k e  i a t bestem m elsene i fø rste  og anne t punk tum  frav ikes også 
fo r norske statsborgere som fra f ly tte r  landet.»

Fagorganisasjonens pensjonskasse h a r fu lg t e t anne t p rinsipp, nem lig 
at hvis en pensjonsforsikret f ra tre r  sin stilling  fø r betingelsene fo r pensjon 
e r oppnådd kan  vedkom m ende n å r 3 å r  e r  gå tt k reve  tilbake  det innskott 
som e r b e ta lt i henhold  til § 6 A, det v il si, det innsko tt vedkom m ende 
selv h a r innbeta lt .

D ette prinsipp  avv iker fra  alle de pensjonsordninger m an  i dag k jenner, 
også FTP. Pensjonskassens styre  m ener derfor a t de t e r  nødvendig å 
finne fram  til en ordning som er m er i overensstem m else m ed vanlig 
praksis.

D et foreligger ingen oversik t over den m erbelastn ing  som pensjons
kassen derm ed påføres, m en pensjonsstyrets forslag  ti l ny  § 9 p u n k t 1 
oppveier til en viss g rad  den m eru tg ift som oppsatt pensjon v il m edføre.

I henhold til foranstående vil s ty re t fo r pensjonskassen foreslå:

V edtektene i Fagorganisasjonens pensjonskasse § 9 endres til:

Punkt 1.
Medlem som fratrer sin stilling etter kortere medlemskap enn 3 år 

får ingen pensjonsrettigheter og får heiier ikke rett til tilbakebeta
ling av innskott.

Punkt 2.
Medlem som fratrer sin stilling etter minst 3 års medlemskap, men 

uten rett til straks begynnende pensjon får rett til oppsatt pensjon 
som utgjør så mange 30.-deler av full pensjon som det antall år med
lemskapet har vart, likevel ikke mer enn fu il pensjon.

Punkt 3.
Ved beregningen av oppsatt pensjon for valgte tillitsm enn kan sty

ret i pensjonskassen gjøre et tiiiegg på inntil 10 år til den tjeneste
tid som vedkommende hadde ved sin fratredelse.

E ndring  av pensjonskassens ved tek te r 
Tillegg p u n k t F.

1 1 .

Ad: Samordning m ed alderstrygden.
Fagorganisasjonens pensjonskasse h a r a ld ri h a tt  sam ordningsregler i 

forhold  til andre  tjenestepensjonsordninger e lle r aldestrygden. D en n å 
væ rende sam ordningslov e r  av 6. ju li 1957. S ty re t fin n er ingen g runn  til 
å  gå næ rm ere  inn  på  de reg le r som i dag g je lder da det h e r ku n  er 
spørsm ål om en viss sam ordning m ed alderstrygden.
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N år s ty re t h a r re is t dette  spørsm ål h a r  det sin  d irek te  årsak  i  p lanene 
fo r en  alm innelig  fo lkepensjon som skal om fatte hele fo lket. I  den fo r
bindelse e r  det bebudet a t a lderstrygden  skal endres og om gjøres til en 
grunnpensjon hv o re tte r fo lkepensjonen u tbygges som en påbygging på 
grunnpensjon. D et fø rste  som i denne forbindelse  v il sk je  e r  a t a lders
trygden  heves vesentlig  til e t bestem t n ivå  som  senere betegnes som 
grunnpensjon.

I de fleste pensjonsordninger n y tte r  m an  i dag sam ordningsreglene, 
også S tatens Pensjonskasse. I  de fø r nevn te  reg le r fo r tjenestepensjons
ordn inger e r  det i I 8 b lan t annet bestem t:

«Alders- og enkepensjon m å e tte r  a t pensjonisten  h a r  få tt  r e t t  til 
alderstrygdpensjon  ikke  v æ re  høyere enn  tilsvarende  pensjoner i 
S tatens Pensjonskasse (jfr. § 4 nr. 2) e tte r  a t det e r  fo re ta tt sam ord
ning m ed alderstrygdpensjon. V idere sies det i sam m e § a t d eparte 
m en te t fas tse tte r fo rsk rifte r om sam ordning av alders- og enkepen
sjoner m ed alderstrygdpensjon.»

Slike fo rsk rifte r e r fas tsa tt 26. ju n i 1959. I  disse h e te r  det:
«Pensjonene i S tatens Pensjonskasse sam ordnes m ed a lderstrygd 

pensjon ved  a t de fu lle  b ru ttopensjoner settes ned m ed  e t beløp som 
svarer til h a lvparten  av alderstrygdens g runnpensjon  fo r ek tepar. E r 
b ru ttopensjonen  avkortet, b lir også frad ragsbeløpet av ko rte t fo rho lds
messig.

E tte r bestem m elsen i avsn itt A, fø rste  ledd, m å pensjonene i p riva te  
tjenestepensjonsordninger ikke overstige S tatens Pensjonskasses t i l 
svarende «Nettopensjoner». D erim ot stilles det ikke k rav  om a t det 
skal sk je noen sam ordning m ed alderstrygden  dersom  tjenestepensjons
ordningens b ru ttopensjoner på  fo rhånd  e r så lave a t de ligger u nder 
den nevnte grense.»

N år det nå  sk je r en  så vesentlig  endring  i hele  pensjonsforholdet som 
tilfe lle  v il b li ved  a t a lderstrygden  om gjøres t i l  en grunnpensjon  og heves 
vesentlig  i den næ rm este  tid  fram over, h a r  s ty re t i  Fagorganisasjonens 
pensjonskasse m en t a t tiden  er inne til å  fo re ta  en viss sam ordning m ed 
alderstrygden. D et e r  im id lertid  en absolutt fo ru tse tn ing  a t ingen som 
i dag er m edlem  av pensjonskassen skal få  m indre  enn  hva de i dag h a r  
inklusive den nåvæ rende alderstrygd . Pensjonskassens sty re  m ener a t 
det ikke kan  b li ta le  om å fo re ta  avkortn ing  av alderstrygden  i den s tø r
relsesorden den befinner seg i å re t u t 1963. V ed å se tte  denne grense v il 
det bare  b li spørsm ål om å fo re ta  avkortn ing  fo r den  del av alderstrygden  
som overstiger de satser som alderstrygden  h a r  pr. 31. desem ber 1963. 
Pensjonskassens sty re  v il derfor foreslå:

(Som n y tt p u n k t F  i § 11 foreslås:)

Punkt 1.
Full pensjon settes ned med det beløp hvormed alderstrygdens 

grunnpensjon for ektepar overstiger kr. 5028.00 og enslige kr, 3348.00.

Punkt 2.
Redusert pensjon settes ned med en forholdsmessig de! av det be

løp som fu ll pensjon settes ned med.

Anna Negård: Pensjonskassen i fagorganisasjonen omfatter 300 
tillitsm enn og om lag 700 funksjonærer. Det jeg v il påpeke er punkt 3,
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d er de t h e te r a t ved opptjening av pensjon kan  en  v a lg t tillitsm an n  
få e t tillegg på 10 å r til sin tjeneste tid . Jeg  m ener a t de tte  e r urim elig. 
U nder s ty rem øte t i pensjonskassen ble de t n evn t a t d e tte  b are  skal 
gjelde unntakstilfe lle . B lan t annet a t n å r  en tillitsm ann  ble u tp ek t 
til en annen  stilling  i sam funnet, bu rd e  han  ikke bli skadelidende. 
M en hvorfor skal d e tte  b are  gjelde de valg te  tillitsm enn? Jeg  m ener 
ordet «valgte» bør u telates. E llers b lir de t en  d iskrim inering . A nder
sen sa i sin inn ledning  at tillitsm ennene b lir  va lg t i en  så høy a lder 
a t de bør få  en kom pensasjon. Jeg  kan  væ re  enig  i det. M en kassen 
s tå r  på svake fø tter, og hvis m an skal gi tilleggsy telser til ti llits 
m ennene, bør de t bæ res av organisasjonene og ikke  av  kassa.

Jeg  håper jeg  på denne m åten  h a r k la r t å gi u ttry k k  for fu nksjo - 
næ renes syn. Vi reag erer m ot at tillitsm ennene se tte r seg selv  i en  
sæ rklasse. D et e r en d isk rim inering  som også e r he lt overflødig. 
Jeg  vil se tte  fram  følgende forslag:

Punkt 3.
Ved beregningen av oppsatt pensjon kan styret i pensjonskassen gjøre 

et tillegg på inntil 10 år til den tjenestetid som vedkommende hadde ved  
sin fratredelse — når fratredelsen skjer fordi vedkommende skal overta 
en stilling i samfunnet som arbeiderbevegelsen er interessert i at ved
kommende overtar.

Innbetaling av de manglende års pensjonsinnskudd foretas av organisa
sjonen — slik at det ikke går utover pensjonskassen. Det samme må 
gjøres hvis det tas inn medlemmer som ikke kan opptjene fu ll pensjon  
innen pensjonsalder er nådd.

Jacob Grava: Jeg  hadde ten k t å fra fa lle  o rdet da jeg  hø rte  siste 
ta ler, m en form en i hennes forslag  kan  jeg  ikke  gå m ed på, selv om 
jeg  er enig i prem issene. A lle skal stilles lik t. Jeg  fo reslår a t ordet 
«valgte tillitsm enn» går u t i fo rslaget og e rs ta tte s  m ed «pensjons
kassens m edlem m er».

A l f  A ndersen: Jeg  ve t ikke om det h e r kan sk je  foreligger en  m is
forståelse. Fagorganisasjonens pensjonskasse b le  jo  i sin tid  opp re tte t 
fo r å besky tte  den som ble valg t som tillitsm ann . E tte r  h v e rt e r kassa 
b litt u tv idet.

D et kom m er daglig m edlem m er inn. K ontordam er på  17— 18 å r 
b lir  m edlem  og h a r opparbeidet seg fu lle  re ttig h e te r  e tte r  20 år. Da 
er en tillitsm an n  ennå  ikke valgt! H an kom m er in n  i en  a lder da 
han  ikke kan  opptjene fu lle  pensjonsre ttighe te r før pensjonsalderen. 
D et kan  da ikke  v æ re  noe urim elig  a t m an ta r  d e tte  hensynet til de 
valg te  tillitsm enn, som tross a lt s tå r i en sæ rstilling . En funksjonæ r 
kan, om han  slu tte r, opparbeide seg re ttig h e te r  i en  annen pensjons
kasse. Ik k e  så m ed tillitsm ennene. D et e r tilfe lle  d e r en  tillitsm ann  
h a r  o v erta tt verv  i det offentlige som v i e r  in te resse rt i a t han  over
ta r. M en disse tilfe llene  er så få  a t vi ikke h a r noen g runn  til å 
foreslå sæ rbestem m elser av den grunn.
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D et kan  ikke væ re  noen g runn  til å fo rk la re  d e tte  nøyere. For en  
som b lir  rev e t u t av arbeidslivet i 50— 60-årsa lderen  h a r de t sto r 
betydning. K assas økonom i er he ller svak. D et kom m er b lan t annet 
av at den overtok pensjon ister allerede fra  s ta rten  av. Jeg  v il f ra rå  
de forslag  som e r fram sa tt og tilrå  a t innstillingen  godtas. Jeg  vil 
e llers nevne at det s tå r fo rsik ringseksperter b ak  de t som e r fo re 
slå tt.

W alter K ristiansen: Jeg  s itte r som m edlem  av s ty re t fo r en  p en 
sjonsordning som g jelder sta tens arbeidere. Og jeg  v il si a t v i kan  
ikke h er v ed ta  forslag  som få r så store  økonom iske konsekvenser. 
F ru  N egård s itte r  jo  i pensjonskassas styre , og selv om hun  der e r 
i m indre ta ll, k u n n e  hun  jo  ha  kom m et m ed forslaget d er og ikke 
frem m et de t som benkeforslag  nå.

Innstillingen  m edfører ikke noen d iskrim inering . P u n k t 3 b lir 
ikke ak tu e lt u ten  i tilfe lle  hvor en  m ann  g år u t  av kassa  før han  
n å r  pensjonsalderen. F ru  N egård  sier a t funksjonæ rene e r m ed og 
betaler. M en hun  skal da  huske a t denne kassen e r  noe uvanlig . D et 
s tå r en halv  m illion m edlem m er so lidarisk  b ak  kassa.

K onrad Nordahl: Jeg  v il g jøre  oppm erksom  på  a t Jacob  G rava 
ikke h a r fo rslagsre tt i denne forsam lingen, så hans forslag  k an  ikke 
opptas i henhold  til vedtektene.

R u th  Svendsen: Jeg  v il b are  spørre  om de m edlem m er som i dag 
e r an sa tt v il få  sine innskudd  re fu n d e rt n å r  de slu tter.

A l f  A ndersen: E tte r reg lene for pensjonskasser e r de t sa tt en 
grense for opp tjen t pensjon nedad. I F T P  e r de t f ire  å r  ■— elle r 200 
uker. H ar m an v æ rt ansa tt i m ind re  enn  tre  å r h a r m an ingen re t t  
til å få  pensjonsinnskuddet tilbakebe ta lt.

R u th  Svendsen: Da h a r jeg  ly st til å slå e t slag for de yngste 
kontorfolkene. M ange begynner m ed den  u ttry k k e lig e  innstilling  at 
de tte  ikke b lir  noe b livende sted. De få r  besk jed  om pensjonsord
n ingen og at de v il få  innskuddet tilbake. Jeg  v il se tte  fram  d e tte  
forslaget:

Ad: Endring av pensjonskassens vedtekter § 9, punkt 1.
Tilbakebetaling av innskudd.
Medlemmer av pensjonskassen, ansatt før 3. desember 1963 (1. januar 

1964) får sine eventuelle søknader om tilbakebetaling av innskudd av
gjort etter tidligere punkt a, § 9.

Per A ndersen: Jeg  synes h e lle r ikke det e r noen rim elighet a t vi 
i v å r kasse skal ha  noen forsk jellsbehand ling  av v alg te  e lle r ikke 
valgte. H ar vi ikke økonom isk g runn lag  fo r å gi fordelene til alle, 
så få r  v i he lle r avstå. Jeg  v il se tte  fram  d e tte  forslaget:

P unkt 3.
Sendes tilbake til Sekretariatet, som fremmer nytt forslag i et senere 

møte med slik form at det får virkning for alle medlemmer av pensjons
kassen.
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K laus K jelsrud: Jeg  h a r v æ rt m edlem  av  pensjonskassen i 26 år, 
så de tte  rep resen te re r ikke noe problem  fo r m eg personlig. M en fru  
N egård b ru k te  ordet d iskrim inering , og P e r  A ndersen  nev n te  fo r
skjellsbehandling. M an skal væ re  varsom  m ed å  b ru k e  slike ord. 
K assa ble op p re tte t fo r å besky tte  valg te  tillitsm enn. O pptjeningen 
ble sa tt til 20 år, a ltså  a tsk illig  lavere  enn  i andre  kasser. F unksjo 
næ rene  h a r kom m et m ed på  de sam m e gunstige v ilkår. De e r ikke 
d isk rim inert, jeg tro r  tvertom  a t de er begunstiget i sam m enlikning 
m ed an d re  kasser. S nakk  ikke h e r om sje fe r e lle r ikke sjefer. Vi 
e r alle  tjenere , m en tillitsm ennene k an  kastes p å  e t landsm øte — 
også h e lt u forskyld t. F unksjonæ renes stilling  er lan g t tryggere.

O tto Totland: D et rå r  h er u k la rhe t. E nkelte  o pp fa tte r de tte  som 
d e t g je lder n å r tillitsm ennene går av. M en h e r er det snakk  om 
oppsatt pensjon, a ltså  n å r m an s lu tte r  som tillitsm an n  før oppnådd 
pensjonsalder. I tilfe lle  m an s lu tte r  fo r å gå over i en  annen  p en 
sjonsordning, b lir  det ikke altuelt. M en der en  tillitsm ann  b lir an 
m odet om å overta  en jobb m ed d årlig ere  pensjonsordning, v il de t 
vel væ re  rim elig  a t han  gis en fordel.

W illard K ristiansen: Jeg  e r ikke overbevist om a t d e tte  k an  væ re  
noen sto r sak. E th v ert tilfe lle  skal jo  behandles i s ty re t, og det vil 
vel ikke gjøre noen fo rsk je ll ved  behand lingen  av  sakene. Jeg  vil 
gå in n  fo r P e r A ndersens forslag om å u tse tte  saken.

Per A ndersen: Jeg  fo reslår a t hele innstillingen  sendes tilbake  til 
pensjonskassens styre.

Tor Aspengren: Jeg  fo rs tå r hva P e r A ndersen  s ik te r til n å r  han  
snakker om ikke valg te  tillitsm enn. Jeg  v il p resisere  a t ingen i v å r t 
fo rbund  få r  s ta tu s som valg te  tillitsm enn  —  selv om de b lir  innsa tt 
i landsm øteperioden —  før landsm øtet h a r godkjen t det. D et få r  de 
også beskjed  om. N år landsm øtet h a r godkjen t ansette lsen  e r de å 
b e tra k te  som valgt.

A lf  A ndersen: Jeg  er skuffe t over a t m an få r  en  d eb a tt som denne 
e tte r  a t pensjonskassens sty re  m ed v elberådd  h u  h a r  g å tt in n  for 
en  oppsatt pensjon. D et ser u t som om enkelte  se tte r m er pris på 
å få u tb e ta lt innskuddet n å r  de s lu tte r  enn  å oppnå pensjon, og 
det m å da v æ re  de t avgjørende. H er er det ikke spørsm ål om å gå 
fra  20 til 30 års  opptjeningstid . V årt forslag g jelder b are  oppsatt 
pensjon. Jeg  vil dessuten  nevne a t da vi s ta rte t kassa, hadde vi 
b are  10 års opptjeningstid . D et ble g jo rt u te lukkende  av  hensyn  til 
de valg te  tillitsm enn.

A nn a  Negård: Jeg  h a r  in n try k k  av a t enkelte  h a r  m isfo rs tå tt m itt 
innlegg. Jeg  e r ikke uenig i a t tillitsm ennene skal sikres. M en det er 
ikke vi andre  i pensjonskassen som  alene skal be ta le  det. D et m å 
kom m e på e t annet grunnlag . Jeg  er uenig i a t de t i en  pensjons
kasse der alle b e ta le r lik t, d er skal m edlem m ene behandles u lik t.
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Også en  funksjonæ r k an  kom m e i en  så uheld ig  stilling  som  det er 
n evn t a t tillitsm ennene k an  kom m e i. D et e r uverd ig  av  fagorgan isa
sjonen å se tte  e t s lik t skille. I dag er de t funksjonæ rene som b æ re r 
kassa, hvis m an da i det hele ta t t  k an  snakke om  a t den  b æ re r seg.

Oscar Olsen: For å belyse d e tte  m ed valg te  tillitsm enn  og fast 
ansatte , k an  jeg  nevne a t  i Sverige b lir  fo rbundsform ennene valg t 
på landsm øtet, og så s itte r de til de går av  m ed pensjon. F o r så v id t 
e r de fast ansatt. I m in  forening, Oslo T ransportarbeiderfo ren ing  
velges form annen, fo rre tn ingsfø reren  og sek re tæ ren e  på  rep resen 
tan tskapsm øtet og s tå r  siden ikke på valg.

K onrad Nordahl: I Sverige h a r  m an to  ordninger, én  fo r tillits 
m enn og én fo r an sa tte  funksjonæ rer. Vi v a r naive da  v i o p p re tte t 
denne pensjonskassen. De som husk er så lan g t tilbake, v il m innes 
a t vi m åtte  sende saken u t til u ravstem ning  b lan t m edlem m ene. Og 
de som redeg jo rde  for saken  u te  i avdelingene m å tte  tå le  m ye sk itt.

A l f  A ndersen: Jeg  h a r  a lltid  m ent a t m an ved siden av en  lov
tek st m å b ru k e  fornuft. Og jeg  går u t fra  a t pensjonssty re t v il b ru k e  
fo rn u ft ved behandlingen  av  de enkelte  tilfellene. F ru  N egård sier 
a t det e r funksjonæ rene som b æ re r kassa. D et er bevegelsen som 
b æ re r kassa.

A n n a  Negård: E ttersom  G rava ikke  h a r  fo rslagsrett, b er jeg 
om å få  ta  opp hans forslag.

K onrad Nordahl: Vi k an  h e r stem m e over pk t. 3, m en v i k an  ikke 
se tte  noe annet i stedet. Hvis P e r A ndersen  hadde innsk renke t seg 
til å frem m e e t re n t u tsettelsesforslag , k u n n e  v i ha  stem t over det. 
M en n å r  h an  vil gi d irek tiv er for den  v idere  behandling  av  saken, 
k an  v i ikke b ru k e  det som voteringstem a. —  F ru  N egårds forslag 
k an  v i e tte r  m in  m ening ikke stem m e over i de t hele ta tt.

Votering:
Punkt 1 i  in n stillin gen  b le ved tatt m ot en  stem m e.
Ruth S ven dsens endringsforslag b le forkastet m ot 10 stem m er.
P unkt 2 b le enstem m ig vedtatt.

P unkt 3.
Per A ndersen:  Jeg  v il g jerne  få  trek k e  m itt forslag tilb ak e  og i 

stedet foreslå saken  u tsa tt.
Form annen  v ille ikke m otsette  seg vo tering  over u tse tte lsesfo r- 

slaget selv om det v a r fram sa tt e tte r  a t saken  v a r ta t t  opp til 
votering .

P er A ndersens u tsettelsesforslag  b le forkastet m ed 79 m ot 31 
stem m er.

Punkt 3 b le deretter ved tatt m ot 8 stem m er.
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Sak 4.
FFI’s SOLIDABITETSFOND

K onrad Nordahl: Som de fleste ve t h a r  v i innen  F F I e t so lidari- 
te tsfond  som h a r v irk e t i en del år. Fondet h a r  g jo rt e t b ra  arbeid. 
M an h a r lag t vek ten  på  u tv ik lingslandene, sæ rlig  på  u tv ik lingen  av 
fagbevegelsen og opplysningsvirksom heten. Fagbevegelsen m å gå 
p a ra lle lt m ed u tv ik lingen  av disse landene og det e r ingen an d re  enn 
den  fr i fagbevegelse som k an  ta  seg av  dette. Vi h a r b e ta lt en  del 
til fondet. En innsam ling som vi fo retok  ble ikke h e lt vellykket 
sam m enliknet m ed hva  m an oppnådde i Sverige.. Svenskene h a r få tt 
inn  så m ye a t de k an  oppfylle sine fo rp lik te lser for en del å r fra m 
over. Vi h a r  også overveiet å oppre tte  e t fond.

P å  et m øte i So lidarite tsfondet i ju n i i å r sa svensk LO seg villig 
til å innbeta le  225 000 do llar årlig. B ritene lovte det sam m e beløp, 
og vi ga tilsagn  om 70 000 dollar. D et tilsv a re r 500 000 kroner. Til 
dags dato e r det fra  LO in n b e ta lt om lag to m illioner k ro n er til 
fondet. I tillegg  kom m er så forbundenes y te lser til y rkesin te rn asjo - 
nalene, som  også få r en del av FFI. Innbeta lingen  k an  stanses under 
spesielle forhold m ed seks m åneders varsel. Men, vi h a r lovet 500 000 
k ro n er årlig  inn til K ongressen i 1965 h a r behandlet situasjonen og 
h a r  i den  anledning  sendt henvendelse til fo rbundene om å y te  50 
Øre pr. m edlem . LO m ak ter nem lig ikke å ta  denne u tg iften  alene. 
Vi k an  ikke b ruke konflik tfondet —  vi h a r  rik tignok  b ru k t rentene, 
m en det er s to rt underskudd  på d riftsbudsje tte t. U tvidelsen  av Sør- 
m arka  vil fo r eksem pel slå u t m ed tre  m illioner k ro n er i år. Jeg  
h åp er forbundene k an  gå m ed på forslaget og tilla te r  meg å refe re re  
S ek re ta ria te ts  innstilling  og anbefale den ved ta tt:

FFI’s solidaritetsfond.
I Sekretariatets møte 24. juni 1963 ble det gjort følgende vedtak:

«I de kommende år må Landsorganisasjonen og de tilsluttede for
bund skaffe kr. 500 000.00 pr. år som avsettes til FFI’s solidaritetsfond. 
Sekretariatet anmoder enstemmig forbundene om å innbetale til Lands
organisasjonen et beløp som svarer til 50 øre pr medlem pr. år (samlet 
medlemstall). Landsorganisasjonen bevilger så de resterende midler, 
slik at den samlede innbetaling til fondet pr. år blir kr. 500 000.00. 

Innbetalingen forutsettes å tre i kraft fra 1. januar 1963.^
Saken vil for øvrig bli forelagt førstkommende representantskaps

møte i Landsorganisasjonen og Kongressen 1965.

Dette vedtak ble meddelt forbundene i rundskriv nr. B-19 for 1963.
De fleste forbund har imøtekommet Sekretariatets anmodning, og pr. 

26. november d. å. var det fra forbundene innbetalt kr. 255 574.00.
A lle er sikkert enige om at det er nødvendig å støtte den internasjonale 

fagbevegelse i dens arbeid med å yte hjelp til utviklingslandene, spesielt 
gjelder det å få organisert en fri fagbevegelse og drive opplysningsvirk
somhet.
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FFI’s internasjonale solidaritetsfond har mange store oppgaver, slik at 
en må regne med at tilskuddet til dette arbeid kommer til å bli permanent. 
Det er derfor nødvendig å ha en interimsordning inntil Kongressen i 
1965 eventuelt kan vedta en øking av LO’s kontingent, slik at vi kan 
oppfylle våre internasjonale forpliktelser uten utlikning av ekstrakon- 
tingent.

Under henvisning til ovenstående erklæ rer R epresentantskapet seg enig 
i Sekretariatets ved tak  av 24. juni d. å. D et henstilles til sam tlige jorbund  
å innbetale 50 øre pr. m edlem  pr. år inntil Kongressen 1965 har behandlet 
saken.

F ritz H annestad: D et er lag t u t en oppstilling over de enkelte  fo r
bunds bevilgn inger til fondet her. V år organisasjon s tå r som «null- 
skattey ter» , og jeg vil g jerne re ttfe rd ig g jø re  oss. Forsk jellige fo r
hold, b lan t annet m in  langvarige sykdom , h a r g jo rt a t vi ikke  h a r 
få tt behand le t saken  i s ty ret. M en det v il bli g jort, og vi v il opp
fy lle  våre  forp lik te lser.

W iktor R em m e: M itt fo rbund v il også y te  sitt. P å  landssty rem øte t 
i feb ru a r neste  å r vil vi ta  saken  opp og bevilge e t beløp. Jeg  vil 
im id lertid  ha  sagt: Er de t rasjonelt m ed d e tte  å gi 50 øre h it og 50 
øre d it?  V il det ikke væ re  rik tig  å koord inere  disse tiltakene , g jerne  
i forbindelse m ed a t m edlem m ene få r en bred  orien tering  om nød
vendigheten  av  ytelsene.

A lf  Andersen: Jeg  vil også nevne a t jeg  fra  N orsk E lek trik e r- og 
K raftstasjonsfo rbund  h a r få tt beskjed  om a t landssty re t vil bevilge 
e t beløp på s itt m øte i feb ruar.

Sekretariatets innstilling ble enstemmig vedtatt.

Sak 6.
SUPPLERINGSVALG TIL SEKRETARIATET

Konrad Nordahl la  fram  følgende innstilling  fra  S ek re ta ria te t til 
nyvalg  e tte r  a t M arius T rana  og K ristine  A m undsen nå går u t av 
S ek re ta ria te t:

Suppleringsvalg til Sekretariatet.
LO’s vedtekter § 10, Sekretariatet, pkt. 4, er sålydende:

«Når et sekretariatsmedlem slutter som tillitsmann i sitt forbund, 
fratrer det også som medlem av Sekretariatet, og varamannen inntar 
plassen. Under spesielle forhold kan dog Representantskapet etter for
slag av Sekretariatet foreta suppleringsvalg.»

Nåværende medlemmer av Sekretariatet, Kristine Amundsen og Marius 
Trana, er fratrådt som tillitsm enn i sine respektive organisasjoner.

I møte 25. november d. å. vedtok Sekretariatet å foreslå for Representant
skapet følgende;
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«Emil Edvardsen, formann i Statstjenestemannskartellet, velges som  
4. varamann.

Eivind Strømmen, formann i Norsk Hotell- og Restaurant-Arbeider- 
Forbund, rykker opp som 4. varamann.

De øvrige varamenn rykker opp tilsvarende, og som ny 9. varamann 
velges Marie Lindquist, Norsk Bekledningsarbeiderforbund.»

Innstillingen  ble enstem m ig v ed ta tt.

AVSLUTNING
Konrad Nordahl: Vi er så ferdig med dagsordenen. To av Sekre- 

tariatets medlemmer går ut. Marius Trana har væ rt medlem siden 
1948, Kristine Amundsen siden 1953. Begge har gjort en god innsats, 
Trana som formann i Jernbaneforbundet og seinere i S tatstjeneste
m annskartellet, Kristine Amundsen som mangeårig form ann i Kon
feksjonsarbeidernes forening i Oslo. Vi vil savne dere, og jeg vil 
u ttrykke Sekretariatets og Representantskapets takk  for den gode 
innsats som disse to gode kam eratene h ar gjort. Jeg ønsker dem alt 
godt for årene som kommer. (Representantskapet ga tilkjenne sitt 
bifall). Samtidig vil jeg ønske de nye medlemmene av Sekretariatet 
velkommen. Hva det bor i dem vet vi ennå ikke, men vi har jo 
gjort våre forhåndsundersøkelser og er overbevist om at det går bra.

Hermed er altså Representantskapets møte ferdig. Jeg vil takke 
for god og saklig behandling av de saker vi har h a tt fremme. Tariff
revisjonen, som vi har diskutert her, er vi nok ikke ferdig med. Vi 
kommer tilbake til den i 1964. Fagbevegelsen vil få en hard  jobb i 
det første halvåret neste år. Men vi har k lart det før, og med sam 
arbeid og solidaritet skal vi nok komme gjennom tariffrevisjonen 
1964 også. Jeg takker for sam været her og ønsker representantene 
vel hjem.

Einar Strand  leste protokollen fra  møtet. Den ble enstemmig god
kjent.

Møtet hevet klokka 11.15.

44

Bilag 1.

REPRESENTANTSKAPETS VEDTAK OM 
TARIFFREVISJONEN 1964

Da LO’s representantskap i begynnelsen av desember 1962 be
handlet tariff situasjonen for 1963, var den økonomiske situasjon 
ikke særlig lys. Den var preget av en sviktende avsetning for flere 
av de viktigste eksportnæringene. Den langvarige depresjon på 
fraktm arkedet holdt valutainntektene for skipsfarten nede, og det 
gjorde seg atskillig usikkerhet gjeldende når det f. eks. gjaldt berg
verkene, treforedlingsindustrien, deler av den kjem iske industri, 
je rn - og stålproduksjonen sam t skipsbyggingsindustrien. Det ble 
derfor sterkt fram hevet at i en slik situasjon var det av særlig 
betydning at det ble ført en politikk som holdt produksjonen oppe 
for dermed å sikre arbeidsplassene.

E tter et års forløp kan vi nå konstatere at den økonomiske u t
vikling i 1963 har væ rt gunstig. Den samlede produksjon steg med 
vel 4 prosent og industriproduksjonen med næ rm ere 5 prosent. 
Bortsett fra  sesongmessige svingninger har arbeidsløsheten væ rt 
lav. Det gledeligste er dog at p ris- og kostnadsnivået i 1963 har 
steget m indre enn i de fleste vestlige land vi konkurrerer med. En 
viktig årsak til a t prisnivået har holdt seg så stabilt er det sam
ordnede inntekts- og prisoppgjør vi fikk i vår, sam t at Regjeringen 
sa seg villig til å bruke så mye subsidier på forbruksvarer at indeks
tallet, som i m ars i å r var 112, i oktober lå på 110,4 poeng.

Den svakere økonomiske vekst i den vestlige verden i begynnelsen 
av 1963 er etter hvert b litt avløst av en raskere ekspansjon med de 
positive virkninger dette får for v årt eget lands økonomi. Det er 
grunn til å regne med at denne bedring i de internasjonale konjunk
tu rer vil vare i 1964. I nasjonalbudsjettet er det regnet med en 
stigning på 4—4,5 prosent i den samlede produksjon. Underskuddet 
i utenriksøkonomien ventes å gå noe ned, men er fortsatt stort. 
Enkelte eksportnæringer arbeider fremdeles under vanskelige m ar
kedsforhold. Generelt sett har vi im idlertid lov til å si at den 
økonomiske situasjon synes å væ re bra i øyeblikket, og at fo r
holdene derfor skulle ligge til re tte  for en rimelig lønnsøkning ved 
den kommende tariffrevisjon.
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Fra regjeringshold har det væ rt u tta lt ønske om at en også i 1964 
burde få et samordnet inntekts- og prisoppgjør, slik at en i løpet 
av våren vil væ re noenlunde klar over hvordan prisleiet kommer 
til å ligge i 1964. Med de erfaringer vi har fra  det samordnede opp
gjør i 1963, bør en også forsøke denne vei ved tariffrevisjonen i 1964.

Oppgjøret med Norsk Arbeidsgiverforening kan likevel ikke skje 
på samme m åte som sist. Det er nødvendig at det enkelte forbund 
får anledning til å forhandle med sin direkte m otpart om revisjon 
av avtalene. Ikke minst kan enkelte tariffavtaler trenge en teknisk 
overhaling på grunn av de endringer i produksjonsmetodene som 
har funnet sted i de senere år. Det må derfor tas sikte på et sam
ordnet, forbundsvis oppgjør med forbundsvise forhandlinger. En del 
tariffkrav, bl. a. et generelt lønnstillegg, er av så generell karakter 
at det blir nødvendig med felles forhandlinger som føres av et 
forhandlingsutvalg valgt av Sekretariatet. Et samordnet, forbundsvis 
oppgjør forutsetter felles avstemning, hvis en når fram  til e t forslag 
som i siste instans kan anbefales av Landsorganisasjonens repre
sentantskap.

Ved forrige tariffrevisjon ble det sagt at vi skulle ta  opp spørs
m ålet om en forkortelse av arbeidstiden. Vi vil nå få en forlenget 
ferie, som forhåpentlig vil bli gjort gjeldende i sin helhet fra  ferie- 
året 1965. En offentlig komité som arbeider med dette spørsmål, 
regner med å legge fram  innstilling om den forlengede ferie i be
gynnelsen av neste år, og en proposisjon om saken må en da gå 
u t fra vil bli behandlet av Stortinget i god tid  før det nye opptje
ningsår ta r til i 1964.

Feriens forlengelse er en forkortelse av den årlige arbeidstid. 
Når det gjelder en generell forkortelse av arbeidstiden, skal denne 
viktige sak utredes av en offentlig komité, i likhet med det u tred 
ningsarbeid som nå er i gang i Sverige. I samsvar med tidligere 
vedtak vil det bli et næ rt samarbeid med fagbevegelsen i Danmark 
og Sverige for å få m est mulig likhet i tid  og vilkår for en generell 
arbeidstidsforkorting i de skandinaviske land.

Det er nødvendig denne gang å få hevet fortjenesten for de lavest 
lønte. Ved siden av denne øking, bør det reises krav om et generelt 
lønnstillegg som om fatter alle som er med i tariffrevisjonene neste

Hvor mye som skal kreves, vil bl. a. avhenge av prisutviklingen 
i de kommende måneder. Det overlates derfor til Sekretariatet i 
sam rad med Tariffrådet å form ulere dette krav når situasjonen er 
m er avklart.

Ved tariffrevisjonen i 1961 og 1963 ble det reist k rav  om fo r
kortelse av arbeidstiden for de av Landsorganisasjonens medlemmer 
som arbeider i ikke-helkontinuerlig skiftarbeid. Vi fikk ikke kravet
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gjennomført, og det bør derfor reises på n y tt ved tariffrevisjonen 
i 1964.

Det bør stilles krav om en forhøyelse av prosentsatsen for de 
to første overtidstim er etter den ordinære arbeidstids slutt. I noen 
få tariffavtaler er 50 prosent-satsen gjennomført, men det store 
flertall har samme prosentsats som den gang vi fikk de første be
stemmelser om overtidsbetaling i tariffavtalene.

De nye tariffavtaler bør gjøres gjeldende for to år, men med 
bestemmelse om at avtalene går u t til den tid  som er den vanlige 
for de enkelte tariffavtaler. Ved to-årige avtaler må det væ re med 
bestemmelse om indeksregulering. Det overlates til Sekretariatet i 
samråd med Tariffrådet å utarbeide forslag til reguleringsbestem 
melser. Da det i første halvår 1964 også er revisjon av avtalene 
for staten og landets kommuner, vil det være av betydning at indeks- 
reguleringsbestemmelsene blir like for alle tariffom råder. Sekre
taria te t m å forsøke å samordne dette så langt det er mulig.

Under henvisning til foranstående innbyr Sekretariatet Repre
sentantskapet til å gjøre dette vedtak;

1. Med et samordnet inntekts- og prisoppgjør som bakgrunn er 
Representantskapet enig i at det opptas forhandlinger med 
Norsk Arbeidsgiverforening om et samordnet, forbundvis opp
gjør for de tariffav taler som løper u t i 1964. For enkelte ta riff
om råder hvor det er spesielle forhold til stede, kan Sekretariatet 
gjøre unntak.

2. Det forutsettes at de enkelte forbund legger fram  sine forslag 
til nye tariffavtaler. Disse forslag bør væ re ferdig utarbeidet ved 
m ånedsskiftet jan u ar/feb ru ar 1964.

3. Det stilles krav om et generelt lønnstillegg. Dessuten forhandler 
forbundene om et lavtlønnstillegg tilpasset de enkelte ta riff
områder. For ukelønnsfag fremmes krav om betaling for beve
gelige helligdager i samsvar med det som er bestem t for 1. og 
17. mai.

4. De forbund som har medlemmer i ikke-helkontinuerlig skift
arbeid, frem m er krav  om forkortelse av arbeidstiden for slikt 
arbeid.

5. Det fremmes krav om øking i overtidsbetalingen i de ta riff
om råder hvor det nå betales 25 prosent i overtidstillegg for de 
første to tim er e tter den ordinære arbeidstids slutt.

6. De nye tariffav taler gjøres gjeldende for to år, og utløpstiden 
blir den som er den vanlige for de enkelte tariffavtaler. To-årige 
avtaler m å inneholde indeksreguleringsbestem m elser som så
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vidt mulig, bør være de samme både for p rivat og offentlig 
arbeidsliv.

7. Hvis forbundene og hovedforhandlingsutvalget kommer fram  
til et forslag som kan anbefales, innkalles Landsorganisasjonens 
representantskap til møte for å ta  stilling til forslagene før de 
sendes u t til felles avstemning.
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